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Prismodtager
Stine Steensgaard har 
modtaget Forsknings-
fondens Særlige Pris.
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Time out
Der var brug for fl ere gange time out, før Danske Fysiotera-
peuters repræsentantskab kunne vedtage en ny struktur for 
foreningen.
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Stavgang eller kaos!
”At tænke sig”, organet, der har Politiken som tillæg, viede den 
1. november hele spalten til fænomenet stavgang. Her kunne 
man blandt andet læse følgende gode råd: 
•  Bevæg Dem ikke ud i trafi kken uden at have taget folkeskolens 

stavgangseksamen.
•  Husk at foretage regelmæssig stavekontrol.
• Anvend altid stavlygte efter mørkets frembrud. 
•  Husk at strække ud efter endt stavgang. Læg Dem for eksempel 

på jorden med stængerne i vejret.
•  Kom ikke for tæt på andre stavgængere. De kan hurtigt rende 

Dem nogle staver i livet.
•  Hvis De på et tidspunkt skulle blive træt af at være stavgænger, 

kan De altid blive søvngænger i stedet.
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Da proppen gik af
Det er præcis to år siden, 
motionens betydning gik op 
for læger og politikere, men 
siden er det gået stærk. Læs 
uddrag af Johnny Kuhrs tale 
til repræsentantskabet.

Højeste arbejdsløshed i 12 år
Ikke siden 1992 har så man-
ge fysioterapeuter været 
berørt af ledighed. Repræ-
sentantskabet diskuterede 
problemet.

Fysioterapeuter i fri 
konkurrence
Hvilken holdning bør Danske Fysioterapeuter 
have til, at fysioterapeuter i kommuner på 
sygehuse og i praksissektoren fremover kom-
mer til at konkurrere om opgaverne? 

De gik planken ud
Fire artikler med reportage 
fra debatterne på repræsen-
tantskabsmødet forud for 
vedtagelsen af Danske Fysio-
terapeuters nye politiske og 
administrative struktur.

En fordomsfri tilgang
Ikke kun Danske Fysiotera-
peuter skal have ny struktur. 
Det skal resten af landet og-
så. Reportage fra DF’s kon-
ference ”Ny struktur – nye 
muligheder”.
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Leder...

Af Johnny Kuhr
formand for 
Danske 
Fysioterapeuter

Danske Fysioterapeuter har netop afsluttet sit 86. repræsentantskabsmøde, 
hvor spørgsmålet om foreningens fremtidige struktur var på dagsordenen. 
Meningerne var forud for mødet delte, men det lykkedes efter mange og 
lange debatter at blive enige om en ny måde at strukturere arbejdet på. Det 
giver et nyt og spændende afsæt for både det politiske og administrative 
arbejde og skal ruste Danske Fysioterapeuter til de fremtidige opgaver. De 
nærmere detaljer kan du læse om på de følgende sider eller på foreningens 
hjemmeside, men jeg vil gerne her fremhæve de væsentligste forandringer 
og deres betydning, som de tegner sig for foreningen.

Danske Fysioterapeuter regionaliserer og følger dermed den offentlige kom-
munale struktur med fem regioner. Samtidig skal fem fuldtidshonorerede 
regionsformænd fra 1. januar 2006 varetage foreningens og medlemmernes 
interesser i de nye regioner. Det betyder, at hver region får en plads i hoved-
bestyrelsen, og at der bliver en bedre sammenhæng mellem foreningens 
centrale og lokale politiske enheder.

Samtidig udvides repræsentantskabet, der er foreningens højeste myndighed, 
med 15 repræsentanter valgt blandt fraktioner, fagfora og faggrupper. Det 
betyder, at disse grupper nu bliver en formel del af Danske Fysioterapeuters 
struktur og får medbestemmelse og medansvar for foreningens og profes-
sionens udvikling. Det er en klar markering af foreningens fremtidige rolle 
som professionsforening og af strategien for udviklingen på løn- og ansæt-
telsesområdet. 

Endelig vedtog repræsentantskabet, at hele medlemsservicen fra den 1. januar 
2006 skal fl yttes ind centralt i foreningen. I en erkendelse af at spørgsmål 
om løn, ansættelse og strukturforandringer bliver stadig mere komplekse, 
og at medlemmerne ønsker hurtige svar, har man i den nye struktur valgt 
at samle kompetencen under centralt ansvar. Det betyder lettere adgang 
til rådgivning og vejledning for medlemmer, og at foreningen kan samle 
erfaringer og viden fra hele landet.

Repræsentantskabets beslutsomhed gør, at vi bliver klar til at håndtere de 
udfordringer, vi vil stå over for, når det kommunale danmarkskort ændrer sig. 
Vi vil være på forkant med udviklingen og på den måde få en tempofordel i 
forhold til opgaverne. Alle, inklusiv mig selv, måtte bøje sig i bestræbelserne 
på at fi nde en samlet løsning. Det lykkedes ganske godt, og det er et stærkt 
udgangspunkt for det kommende arbejde. 

Ny struktur er på plads
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repræsentantskab

Der gik både en, to, tre og fi re timer over den planlagte tid, før 
repræsentantskabet kunne pakke sammen. Men så havde man også 
næsten opfundet en helt ny forening. Foreningen hedder stadig 
Danske Fysioterapeuter, men det er stort set også det eneste, der 
ikke er lavet om efter repræsentantskabsmødet 22. og 23. oktober 
i Odense. Ny struktur med regioner i stedet for kredse, regions-
formænd på fuld tid, et udvidet repræsentantskab med en helt ny 
sammensætning og en større hovedbestyrelse er blot nogle af de 
beslutninger, der blev truffet i løbet af to intense dage.

Foreningen vendt på vrangen
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-et effektivt værktøj i klinikken

POWER LASERPOWER LASER
FORDELE ved laserterapi:

· hurtig og effektiv smertelindring 

· effektivt supplement til øvrig behandling 

· kortere behandlingsforløb 

· større patienttilfredshed 

· fysisk aflastning som behandler

NU KUN 29.500,-
(inkl. moms)

Afprøv POWER LASER gratis i 3 uger

www.andi.dk

GRATIS SPECIALKURSER 
- laserterapi for fysioterapeuter 

I samarbejde med fysioterapeut Jesper Kousted

9. november: København
7. december: Århus

Alle dage kl. 17.00 - 21.00
Let anretning serveres

Se flere datoer på www.andi.dk

ANDI ELECTROMEDICAL
Kanalstræde 2 · DK-4300 Holbæk ·  Tel. +45 59 44 08 32
Fax +45 59 44 29 11 ·  info@andi.dk

M A R K E D E T S  B E D S T E  K Ø B

POWER LASER
•5 terapi-PROGRAMMER

•500 mW

•ergonomisk

•gedigent DESIGN

•TRÅDLØS, batteridrevet

•uafhængig

• gennemprøvet

•med 2 års GARANTI

• informativ PATIENTFOLDER 
inkluderet ved køb - 2 års forbrug

• RÅDGIVNING

•SUPPORT

•22 års erfaring 

•Terapimanual

•Instruktionsvideo

•GRATIS hotline til fysioterapeut

LASERTERAPI = evidensbaseret fysioterapi

ANDI ELECTROMEDICAL har udviklet og produceret laserterapiudstyr siden 1982

H Ø J  K V A L I T E T



F y s i o t e r a p e u t e n .  n r .  2 0 .  n o v e m b e r  2 0 0 46

repræsentantskab

AF JOURNALIST ANNE GULDAGER
FOTO NIELS NYHOLM

Da Johnny Kuhr gik på talerstolen for at afl ægge be-
retning for Danske Fysioterapeuters repræsentantskab, 
der den 22. og 23. oktober var samlet til repræsen-
tantskabsmøde i Odense, kunne han lægge ud med 
en succeshistorie:

 ”Mennesker bør motionere hele livet igennem. 
Hvis kroppen ikke bevæger sig, forfalder den og går 
i stykker - og så kommer alle følgesygdommene. Det 
ved alle fysioterapeuter. Men indtil for få år siden, 

var det ikke mange læger og politikere, 
der for alvor interesserede sig for dette 
simple faktum. Men for præcis to år siden 
gik proppen af ketchupfl asken”, sagde 
Johnny Kuhr.

I  september 2002 kom regeringens 
folkesundhedsprogram ”Sund hele livet”, 
hvor motion og træning har en frem-
trædende placering. I oktober samme år 
udsendte Sundhedsstyrelsen en håndbog 
om fysisk aktivitet som forebyggelse og 
behandling af 27 diagnoser. Og i november 
2002 kunne praktiserende læger i Ribe amt 

udskrive de første recepter på motion til danskere, der 
er i fare for at udvikle en livsstilssygdom, redegjorde 
Johnny Kuhr. 

 ”Det er ikke ofte, man oplever, at en holdnings-
ændring slår så bredt og markant igennem på så kort 
tid. Hovedforklaringen er formentlig, at mængden af 
forskningsresultater, der blåstempler træning som et 
potent lægemiddel, var blevet så overvældende, at 
det var umuligt at sidde overhørig. Men derfor skal 
de ansvarlige i sundhedsvæsenet alligevel roses for 
at have udvist en klar vilje til at bruge motion og livs-
stilsændringer i forsøget på at undgå en eksplosion i 
hjerte-kar sygdomme, diabetes type II, knogleskørhed 
og en række andre livsstilssygdomme”, tilføjede han.

MOTION PÅ RECEPT 
I dag er der 10 amter plus nogle kommuner, der 
udbyder motion på recept. Overalt er fysioterapeuter 
centrale aktører, og det er ikke noget tilfælde, men 
fordi Danske Fysioterapeuter fra starten har engageret 
sig i og valgt at bruge ressourcer på området, forkla-
rede formanden.

”Den store opgave er fremover at få patienterne til 
at fastholde de ny gode vaner, når recepten udløber. 
Udfordringen er at få udvidet konceptet, så det også 
har langtidsvirkning. Her er de involverede fysiotera-
peuter nødt til at tage et medansvar, også selv om 
indsatsen måske rækker ud over, hvad de bliver betalt 
for eller formelt har ansvar for. For ellers risikerer vi, at 
patienterne på sigt får så lidt ud af motion på recept, 
at politikerne vælger at lukke for pengekassen”, ad-
varede Johnny Kuhr.

FORSKNING I FYSISK AKTIVITET
Johnny Kuhr roste Netværk af Forebyggende Sygehuse 
for projektet med ”Det Fysisk Aktive Sygehus” , der er 
endnu et tegn på det skifte, der er sket i holdningen 
til fysisk træning. Et skifte, Johnny Kuhr sammenlig-
nede med det, der er sket i holdningen til vedvarende 
energi: 

”Vindmølleindustrien er i dag et tungt og ind-
fl ydelsesrigt erhverv, der tjener milliarder hjem til 
Danmark. Men det er ikke mere end godt en gene-
ration siden, at vedvarende energi var noget, som 
idealister eksperimenterede med hjemme i garagen 
og baghaven. Ligesom vindmøllerne har bidraget til 
økonomien, miljøet og den internationale anseelse, kan 
træning som terapi give et vigtig sundhedspolitisk og 
økonomisk bidrag. Ikke alene i Danmark, men også i 
resten af den vestlige verden, der slås med de samme 
livsstilssygdomme”. 

Da proppen gik af
Det er præcis to år siden, motionens betydning gik op for læger og politikere. ”Det er 
ikke ofte, man oplever, at en holdningsændring slår så bredt og markant igennem på 
så kort tid”, sagde Johnny Kuhr blandt andet i sin beretning på Danske Fysioterapeuters 
repræsentantskabsmøde   

 Formand Johnny Kuhrs mundt-
lige beretning til repræsentant-
skabet kan downloades på www.
fysio.dk/foreningen/repræsentant-
skab. Samme sted ligger også 
den skriftlige beretning. En kort 
”folkeudgave” er tidligere udsendt 
sammen med Fysioterapeuten til 
alle medlemmer.

indgang

indgang
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”Ligesom vindmøllerne 
har bidraget til økono-

mien, miljøet og den in-
ternationale anseelse, kan 

træning som terapi give 
et vigtigt sundhedspolitisk 

og økonomisk bidrag”, 
sagde Johnny Kuhr i sin 
beretning på repræsen-

tantskabsmødet.

PATIENTERNE SVIGTES
De optimistiske toner, der blev slået an i begyndelsen 
af beretningen, blev afl øst af toner i mol, da formanden 
nåede til en status på genoptræningen. Patienterne 
svigtes, mens politikerne skændes om, hvilken pen-
gekasse der skal betale, konstaterede han. 

Der kan årligt spares et tocifret milliardbeløb, hvis vi 
udnytter potentialet i genoptræning og rehabilitering 
bedre. Sådan lød pointen i rapporten ”Genoptræning 
– fra problem til princip”, som er resultatet af et sam-
arbejde mellem blandt andre Danske Fysioterapeuter 
og Mandag Morgen. En pointe, som Johnny Kuhr 
benyttede anledningen til at genopfriske.

I rapporten slås fast, at der er solid dokumentation for, 
at genoptræning virker på en række sygdomme og lidel ser, 
men også, at Danmark ligger langt tilbage i feltet, når det 
gælder forskning i genoptræning og rehabilitering. 

POLITISKE REAKTIONER PÅ RAPPORTEN 
Johnny Kuhr har de seneste måneder været rundt hos 
partiernes sundhedspolitiske ordførere med debatop-
lægget og har om kort tid en aftale med indenrigs- og 
sundhedsminister Lars Løkke Rasmussen, hvor bl.a. 
den fremtidige genoptræningsindsats skal diskuteres, 
fortalte han. 

”I den forbindelse glæder det mig, at ministeren, 
dagen efter at medierne havde skrevet om den mil-
liardgevinst, samfundet kan hente på genoptræning, 
kaldte det for en perfekt timet rapport i forhold til 
kommunalreformen. De samme positive toner har lydt 
fra en række af de sundhedspolitiske ordførere, ligesom 
sundhedsdirektørerne i amterne har erkendt, at gen-
optræning har været et nedprioriteret område og nu 
gælder det om at give kvaliteten af genoptræningen 
et løft. Så rapporten har tilsyneladende allerede haft 
en virkning”, konstaterede formanden.  
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xxx

AF INFORMATIONSCHEF MIKAEL MØLGAARD
FOTO NIELS NYHOLM

Ni procent af Danske Fysioterapeuters medlemmer 
var i januar berørt af ledighed. Det er så højt et tal, 
at foreningen er nødt til at gøre noget ekstra, sagde 
formand Johnny Kuhr i sin beretning.

”Vi ved, at det især er de nyuddannede, som kan have 
vanskeligt ved at fi nde fodfæste på arbejdsmarkedet. 
Så det er oplagt at tage fat i denne gruppe sammen 
med de langtidsledige”, sagde formanden.

For at være sikker på, at indsatsen bliver den rigtige, 
er planen i første omgang at spørge 200 medlemmer, 
der har været eller er arbejdsløse. Den undersøgelse 
skal ligge færdig i begyndelsen af det nye år. For der 
er mange uafklarede spørgsmål i forhold til de ledige. 
Et af dem er, hvad begrebet 'berørt af ledighed 'mere 
præcist dækker over. 

Erfaringerne er, at mange nyuddannedes vej til en 
fast stilling er brolagt med vikariater og deltidsstil-
linger. Dette billede kunne Birte Tamberg fra Århus 
Amtskreds bekræfte: 

”Jeg har lige siddet og læst 20 ansøgninger igennem 
til en stilling. Mere end en tredjedel af ansøgerne var 
forholdsvis nyuddannede, der typisk har for eksempel 20 
timer om ugen på en offentlig arbejdsplads, 10 timer i 
et motionscenter og yderlige 5 timer på aftenskole.”

Hovedbestyrelsesmedlem Lise Hansen fra Vestsjæl-
lands Amtskreds sagde, at arbejdsløshedsprocenten 

Højeste arbejdsløshed i  
Ikke siden 1992 har så mange fysiotera-
peuter været berørt af ledighed. Derfor 
bliver foreningen nødt til at gøre noget 
ekstra, sagde formand Johnny Kuhr i sin 
beretning. De mange ledige gav efterføl-
gende anledning til en del debat på repræ-
sentantskabsmødet

Mette Bruun fra Vejle 
Amtskreds opfordrede 
de gamle i gårde til 
slippe trygheden og give 
plads til de unge.
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Insulininfi ltra-
ter og ultralyd
Insulininfi ltrater er et over-

set problem, men der er 

god effekt af ultralyd. 
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Ny struktur i DF
Fem regioner i stedet for 15 kredse, formænd på 

fuld tid i alle regioner og større hovedbestyrelse og 

repræsentantskab. Sådan lyder i hovedtrækkene 

forslaget til en ny struktur i foreningen. 

SIDE 20

repræsentantskab

Politik  Åben, troværdig og relevant er nøgleordene for Danske Fysio-
terapeuters kommunikationspolitik, der blev vedtaget på repræsentant-
skabsmødet. Formålet med kommunikationspolitikken er at understøtte 
arbejdet med at virkeliggøre foreningens vision både eksternt og internt. 
Fagbladet, fysio.dk og forskningsportalen ffy.dk er alle delelementer i for-
eningens overordnede kommunikationsstrategi, og kommunikationspoli-
tikken fastslår, at det er en klar målsætning at benytte IT-baseret kommuni-
kation. Pressepolitikken er også en del af kommunikationspolitikken. Her er 
ambitionen, at Danske Fysioterapeuter skal være kendt som en attraktiv og 
tilgængelig kilde for journalister, som beskæftiger sig med sundhedspolitik 
og arbejdsmarkedsforhold i sundhedssektoren.

bekymrede hende, ”og mit indtryk er, at mange ny-
uddannede springer fra vikariat til vikariat og ofte er 
tvunget til at arbejde mindre, end de ønsker.” 

DE GAMLE SKAL GIVE PLADS
Mette Bruun fra Vejle Amtskreds opfordrede ”de 
gamle i gårde til slippe trygheden og give plads til de 
unge”. Mens Per Friis Madsen, der er observatør for 
de praktiserendes kontaktpersoner, rejste spørgsmålet 
om ”uddannelseskapaciteten nu er den rigtige, når 
arbejdsløshedsprocenten er så høj?”

Kirsten Pedersen fra Ringkøbing Amtskreds fortalte, 
at der havde være to fysioterapeuter i ulønnet arbejde 
i form af arbejdspraktik på det lokale sygehus. Det var 
hun betænkelig ved. Derimod syntes Mette Bruun, at 
det kunne være en farbar vej til en fast stilling. Hun 
henviste til, at Ergoterapeutforeningen har været 
meget aktiv på den led. ”Jeg kender to eksempler, 
hvor ergoterapeuter er blevet ansat med tilskud. Jeg 
vil opfordre Danske Fysioterapeuter til at undersøge 
muligheden for at gøre det samme”.

I første omgang får de arbejdsløse dog ordet. Blandt 
andet bliver de i undersøgelsen bedt om at fortælle, 
hvilke job de har haft inden for de seneste periode, de 
bliver bedt om at oplyse, hvor de søger job henne og 
om en række andre oplysninger, der kan være med til 
at kaste lys på problemets omfang. Derudover bliver 
de bedt om at tage stilling til, hvilken hjælp og støtte 
de ønsker fra Danske Fysioterapeuter.   

 12 år

dfnyt

Politik  Medlemsservice er en 
kerneydelse for Danske Fysiote-
rapeuter, som det er vigtigt at 
opstille kriterier og mål for. Der-
for vedtog repræsentantskabet 
en politik, der fastslår en række 
principper for den service, som 
Danske Fysioterapeuter yder med-
lemmerne. Blandt principperne 
er krav om gennemsigtighed, 
tilgængelighed og troværdighed. 
Beslutningen om en politik for 
medlemsservice er første skridt, 
næste skridt er at lave konkrete og 
målbare standarder  for god med-
lemsservice i Danske Fysiotera-
peuter. Evalueringen skal ske med 
tilbagevendende undersøgelser 
blandt medlemmerne. 

Budget  Det kræver 
dokumentation med tal og 
beregninger at sætte den 
sundhedspolitiske dags-
orden i medierne og hos 
politikerne. Derfor beslut-
tede repræsentantskabet 
at afsætte 100.000 kr. i 
2005 og 2006 til køb og 
bearbejdning af sundheds-
politiske nøgletal fra f.eks. 

Danmarks Statistik. Formålet er at 
påvise værdien af fysioterapeuters 
arbejde og understøtte Danske 
Fysioterapeuters sundhedspoli-
tiske mål. Beslutningen ligger i 
forlængelse af etableringen af det 
sundhedspolitiske beredskab i be-
gyndelsen af 2004.

Den sundheds-
politiske dagsorden

Standarder for 
medlemsservice

Nøgleord for kommunikation
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New look
Repræsentantskabsmødet 

skal blandt andet drøfte 

foreningens værdier, 

struktur og navn.

Side 16

www.fysio.dk

Hovedpine
Patienterne uddannes i egen syg-

dom på Dansk Hovedpinecenter.

SIDE 4

Nr. 18/oktober/2004
86. årgang

FysioterapeutenFysioterapeuten

Mere i løn
Hovedkravet fra Sund-
hedskartellet er mere i 
løn til ansatte i basisstil-
linger.
Side 32

www.fysio.dk

KOL
Hvordan trænes patienter 
med kronisk obstruktiv lun-
gesygdom, så de får størst 
udbytte af træningen.

TEMA side 7-17

Nr. 19/oktober/2004
86. årgang

FysioterapeutenFysioterapeuten

Praktik
Danmarks første tvær-
faglige studieafsnit er 
åbnet på Holstebro Sy-
gehus. Side 19

www.fysio.dk

Lyske-
smerter
Der fi ndes ikke kun én 
måde at behandle læn-
gerevarende lyskesmerter 
på. Fysioterapeuter bør 
kende de dirrerentialdiag-
nostiske overvejelser. 

SIDE 14

Nr. 20/november/2004
86. årgang

FysioterapeutenFysioterapeuten

Prismodtager
Stine Steensgaard har 
modtaget Forsknings-
fondens Særlige Pris.
Side 24

www.fysio.dk

Time out
Der var brug for fl ere gange time out, før Danske Fysiotera-peuters repræsentantskab kunne vedtage en ny struktur for foreningen.

TEMA side 6-23
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AF INFORMATIONSCHEF MIKAEL MØLGAARD
FOTO NIELS NYHOLM

”Hvad er fagforeningens holdning til afmontering af 
den offentlige sektor? Jeg savner en klar udmelding fra 
Danske Fysioterapeuter”, lød spørgsmålet fra Elsebeth 
Iversen, formand for Tillidsrepræsentantrådet. 

Anledning var den mundtlige beretning, hvor for-
mand Johnny Kuhr havde opridset situationen efter 
kommunalreformen, hvor såvel offentlige som private 
kan byde ind på opgaverne. Selv om kommunerne får 
et større ansvar for genoptræning, kan de kommunale 
terapeuter ende med at skulle konkurrere med klinik-
ker for fysioterapi, Falck eller andre private udbydere 
om opgaverne. 

”Der er ikke nogen klar holdning til det spørgsmål. 
Det bunder formentlig i, at vi internt spænder bredt og 
har forskelligt syn på moderniseringen af den offentlige 
sektor,” svarede Johnny Kuhr. Formanden henviste til, 
at hovedbestyrelsen har taget hul på diskussionen, 
blandt andet om fritvalgsordninger, men ikke har lagt 
sig fast på en holdning. ”Men personligt mener jeg, 
at opgaven er at ruste medlemmerne så godt, at de 
er i stand til at byde ind på opgaverne, når de kom-
mer i udbud”.

DEN NY TANKEGANG OG IDEOLOGI
Hovedbestyrelsesmedlem Solveig Pedersen bekræftede, 
at der er forskellige holdninger i hovedbestyrelsen 
til ”den ny tankegang og ideologi, der er på vej ind 
på det offentlige område. Om vi så fi nder en fælles 
holdning, vil vise sig.” 

Et andet hovedbestyrelsesmedlem, Lena Olsen, gav 
udtryk for, at hun ikke er så bekymret for udviklingen. 
”Så længe vi opfylder en vigtig rolle i forhold til pa-
tienten, skal der nok blive ved med at være brug for 

Fysioterapeuter i fri konkurrence
Hvilken holdning bør Danske Fysioterapeu-
ter have til, at fysioterapeuter i kommuner, 
på sygehuse og i praksis fremover kommer 
til at konkurrere om opgaverne? Det var et 
varmt emne på repræsentantskabsmødet

Det bliver en vigtig opgave for 
foreningen at sørge for, at fysio-
terapeuter på sygehusene kender 
betingelser og spilleregler, når op-
gaver kommer i udbud, sagde Tine 
Nielsen fra Hovedstadskredsen. 
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fysioterapeuter, selv om nogle opgaver måske bliver 
fl yttet”.

Svarene fra hovedbestyrelsesmedlemmerne fi k atter 
Elsebeth Iversen til mikrofonen. Med henvisning til, 
at Danske Fysioterapeuter både organiserer offentligt 
ansatte og praktiserende, pegede hun på, at modsæt-
ningerne mellem de to forskellige medlemsgrupper 
kan vokse og blive meget tydelige. ”Derfor er det 
vigtigt, at vi tager snakken, så det ikke ender med to 
forskellige foreninger”.

Per Friis Maden, repræsentant for de praktiserende 
kontaktpersoner, tog tråden op og pointerede, at "Dan-
ske Fysioterapeuter står foran en stor opgave, nemlig 
at holde sammen på foreningen”. I samme omgang 
efterlyste han bistand fra Danske Fysioterapeuter til 
praksissektoren. ”Det kan blive meget vanskeligt at 
forhandle med kommunerne om at løse opgaver for 
dem, hvis vi skal forhandle fra grunden af”.

Tine Nielsen fra hovedstadskredsen lagde også 
billet ind på den centrale bistand, så fysioterapeuter 
på sygehusene kender betingelser og spilleregler når 
opgaver kommer i udbud. ”Samtidig må vi sikre, at 
den ekspertise, som der i dag er på sygehusene, ikke 
går tabt, når opgaver bliver fl yttet til kommunerne”.

Det mener Johnny Kuhr ikke, der er overhængende 
fare for. ”Det er meningen, at kommunerne får ansva-
ret for den del af genoptræningen, der ligger efter at 
patienten er blevet udskrevet. Så der skal stadig være 
fysioterapeuter på sygehusene. Min opfattelse er i 
øvrigt, at patienterne i dag ikke er indlagt længere 
end højest nødvendigt. Så jeg tror ikke, der er risiko 
for, at de hurtigere bliver udskrevet, når kommunerne 
overtager ansvaret for genoptræningen”.

SUNDHEDSCENTRE
Når sundhedscentrene efter alt sandsynlighed snart bliver 
til virkelighed, kommer fysioterapeuter også i konkurrence 
med andre faggrupper om at bemande de forskellige 
stillinger og funktioner. Tine Nielsen opfordrede til, at 
denne problemstilling blev taget alvorligt:  

”Jeg var for kort tid siden til en temadag om walk-
in-centre. Her lagde de tilstedeværende sygeplejersker 
ikke skjul på, at de så sig selv som naturlige ledere af 
disse centre. Sygeplejerskerne styrer med 779 kilometer 
i timen. Hvor enige er man i Sundhedskartellet om, 
hvordan opgaverne skal fordeles?”

Johnny Kuhr svarede, at man i Sundhedskartellet, der 
har lavet to debatoplæg om sundhedscentre, ikke har 
taget stilling til, hvem der skal udføre hvilke opgaver. 
”Det er bestemt ikke givet, at sygeplejerskerne skal 
være ledere. Men det kommer omvendt ikke bag på 
mig, at det er den selvforståelse, de har. For os gælder 
det om at vise, at fysioterapeuter kan være lige så gode 
til at påtage sig lederrollen”.  

”Hvad er fagforeningens hold-
ning til afmonteringen af den 
offentlige sektor?”, ville Else-

beth Iversen gerne vide.
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FOTO NIELS NYHOLM

”Er det ikke for tidligt at træffe beslutning om en ny 
struktur allerede nu. Jeg synes, jeg har fået lidt kolde 
tæer”.

Ordene kom fra Karen Krog, Ribe Amtskreds, der tog 
sin tå-temperatur allerede under repræsentantskabets 
diskussion om formandens beretning, og således var 
den første til at åbne ballet for strukturdebatten. 

Karen Krog var ikke den eneste, der i løbet af 
debatten luftede lidt halvkolde fødder, men som Per 

Friis Madsen, der selv har siddet i struk-
turudvalget, sagde, ville man ikke blive 
klogere af at vente: ”Selvom vi laver to 
udvalg mere og fortsætter diskussionen i 
fem år, bliver vi ikke klædt bedre på. Det 
er et spørgsmål om holdninger mere end 
om faktiske forhold”, mente han.

ENIGE OM REGIONER   
Da repræsentantskabsmødet var ovre, var der vedtaget 
en struktur med fem regioner, med regionsbestyrelser 
og med lønnede regionsformænd på fuld tid. Men for-
inden var foregået en meget lang debat, der på grund 
af de mange forslag og ændringsforslag krævede, at 
både dirigent og  repræsentanter holdt tungen lige i 
munden. 

For overskuelighedens skyld blev både debat og 
afstemning delt op i temaer, så beslutningerne om hen-
holdsvis regioner, hovedbestyrelsens sammensætning, 
opbygningen af repræsentantskabet og fordelingen af 

de administrative opgaver blev truffet hver for sig.
At kredsene er en saga blot i kraft af regeringens og 

Dansk Folkepartis beslutning om at nedlægge amterne, 
var der ikke så meget diskussion om. Spørgsmålet var, 
hvad der skulle afl øse kredsene, og hvor de opgaver, der 
hidtil er blevet løst i kredsene, skal løses i fremtiden. 

Af repræsentanterne fra Fyns Amtskreds var stillet 
et forslag om helt at sløjfe den decentrale struktur og 
fl ytte alt ind centralt for at få et ensartet niveau i hele 
landet, både for den førte politik og for medlemsser-
vicen. Begge dele er i dag meget forskellig fra kreds 
til kreds, argumenterede forslagsstillerne.

Et fl ertal i hovedbestyrelsen havde fremlagt et forslag 
om fem regioner med honorerede regionsformænd 
på fuld tid, og netop spørgsmålet om, hvor meget tid 
regionsformændene skal bruge, kom til at fylde meget 
i debatten. Ikke mindst fordi en del af hovedbestyrelsen 
kort før repræsentantskabsmødet var kommet på andre 
tanker og derfor præsenterede et ændringsforslag til 
deres eget forslag. Ifølge ændringsforslaget skulle der, 
inden man lagde sig fast på eventuel fuld tid, først 
være en overgangperiode, hvori man kunne vurdere 
det reelle behov for regionsformændenes frikøb og 
honorering.

DET SNER LOKALT
Elsebeth Iversen, der deltog som observatør for tillids-
repræsentantrådet savnede i forslagene en beskrivelse 
af, hvordan det lokale arbejde skulle organiseres. ”Det 

 Anna Frost, Frederiksborg Amtskreds stillede forslag om en struk-
tur med fem regioner med formænd på fuld tid, men uden besty-
relser. ”Jeg tror ikke, der vil foregå så meget politik i de offentlige 
regioner. Tingene kommer til at foregå på arbejdspladserne og ude 
i kommunerne, så regionsbestyrelser vil bare være et ekstra led”, 
forklarede hun. Forslaget blev ikke vedtaget.

De gik planken ud
Farvel til 15 kredse og goddag til fem regioner med 
formænd på fuld tid. Repræsentantskabet har vedtaget 
en ny struktur for Danske Fysioterapeuter

 Kirsten Pedersen og Bent 
Skovgaard Hansen, Ringkøbing 
Amtskreds, stillede forslag om at 
bibeholde kredsene i en regions-
struktur.
Forslaget blev ikke vedtaget.

 Danske Fysioterapeuters 15 
kredse afl øses af fem regioner 
med regionsbestyrelser. Regions-
formændene  skal være på fuld 
tid og får et honorar, svarende til 
skalatrin 49.

indgang

indgang

fakta
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er i de lokale netværk, det kommer til at sne, og det 
skal ikke være op til de enkelte regionsbestyrelser, 
hvordan tillidsrepræsentanterne skal tænkes ind i 
det. Jeg er tæt på at foreslå, at man sparker det hele 
til hjørne og arbejder videre, inden man begynder at 
træffe beslutninger”, sagde hun.

Johnny Kuhr svarede, at han var enig i, at det ikke 
var beskrevet, hvordan netværkssamarbejdet skulle 
foregå og forklarede, at dette også var en af grundene 
til forslaget om en overgangsordning - så man kunne 
sikre sig, at ressourcerne til netværksdannelse var til 
stede.

Solvejg Pedersen fra hovedbestyrelsen var ikke med-
forslagsstiller på forslaget om en overgangsordning, 
fortalte hun. ”Jeg har sympati for, at vi ikke skal gøre 
noget overilet, men vi kan ikke nøjes med at tage trekvart 
skridt. Hvis vi skal have regioner og regionsbestyrelser, 
skal vi også have formænd med ordentlige vilkår fra 
starten. Jeg kan ikke forestille mig, at det bliver let at 

Selvom et enkelt repræsentantskabs-
medlem meldte om kolde fødder og 
også andre luftede forsigtige forbe-
hold, lykkedes det alligevel at få ved-
taget en ny struktur for foreningen. 

få folk til at stille op, hvis vi siger, at der vil blive taget 
stilling til arbejdsomfanget hen ad vejen. Hvis vi skal 
have regionsformænd, skal vi gå planken ud!”

Birte Tamberg, der er formand for Århus amtskreds 
erklærede sig enig: ”Det holder ikke med fritidspolitikere. 
Og det er også svært med fl ere kasketter, hvor man 
den ene dag skal snakke genoptræning som ansat i en 
kommune og den anden dag som politiker”.

Vibeke Laumann, hovedbestyrelsen, har hele tiden 
argumenteret imod regionsformænd på fuld tid, 
blandt andet med henvisning til økonomien. ”Vi skal 
vedtage noget, hvor vi stadig kan se vores medlemmer 

Hovedbestyrelsesmedlem Vibeke Laumann: 
”Vi skal vedtage noget, hvor vi stadig kan 
se vores medlemmer i øjnene bagefter. Jeg 
tror, det bliver for dyrt med fem regionsfor-
mænd på fuld tid”.  
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Brian Errebo-Jensen 
fra hovedbestyrelsen  
stillede forslag om et 

honorar til regions-
formændene på knap 

42.000 kroner pr. 
måned med henvisning 
til, at der var tale om et 
vanskeligt job uden hø-

jeste arbejdstid, mens 
Jytte Leschly fra Århus 

amtskreds mente, at 
”man godt kan være 
engageret for 34.000 
kroner om måneden”.

i øjnene bagefter. Jeg tror, det bliver for dyrt med fem 
regionformænd på fuld tid”, sagde hun.  

UENIGHED OM HONORAR
Hvor meget regionsformændene måtte koste var gen-
stand for en selvstændig debat, da først regionerne med 
formænd på fuld tid var blevet vedtaget. Ifølge forslaget 
fra et fl ertal i hovedbestyrelsen skulle regionsformæn-
dene have forskellig løn alt efter regionens størrelse -  fra 
henholdsvis godt 32.000 (inkl. pension) i de mindste 
regioner, til godt 34.000 kroner i de største.

Det er for lidt, mente Brian Errebo-Jensen fra hoved-
bestyrelsen, der derfor stillede forslag om et honorar 
på knap 42.000 kroner pr. måned med henvisning 
til, at der var tale om et vanskeligt job uden højeste 
arbejdstid.

Enden på det blev, at regionsformændene bliver 
honoreret med 34.000 kroner pr. måned,  uanset re-
gionens størrelse. En ikke helt ringe løn, mente blandt 
andre Jytte Leschly fra Århus amtskreds: ”Jeg vil mene, 
man godt kan være engageret for 34.000 kroner om 
måneden”, som hun sagde.  
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”Vi vil gøre op med bagerste række og invitere dem 
med til højbords”. Ordene var formandens, og anled-
ningen var motiveringen af hovedbestyrelsens forslag 
om en udvidelse af repræsentantskabet med deltagere 
fra fagfora, fraktioner og faggrupper. 

Ordene ”bagerste række” skal tages helt bogstaveligt. 
Det er her, observatører fra de nævnte grupper hidtil har 
været placeret under repræsentantskabsmøderne - med 
taleret, men uden stemmeret. Hidtil har FF’erne, som 
de kom til at hedde i løbet af debatten, skullet rundt 
om kredsbestyrelsen først, hvis de ville være fuldgyldige 
medlemmer af repræsentantskabet,  idet udelukkende 

kredsbestyrelsesmedlemmer kunnet 
opstille til  repræsentantskabet.

Formålet med at invitere FF’erne 
med på lige fod med de geografi sk 
valgte repræsentanter var, som Johnny 
Kuhr forklarede, at gøre FF’erne mere 
forpligtede på Danske Fysioterapeuters 
politik ved at give dem et medansvar, 
samtidig med at foreningens faglige 
identitet således i højere grad ville 
komme til udtryk i dens øverste be-
sluttende forum.

De faglige skal med til højbords

 Repræsentantskabet vil fremover 
bestå af 57 repræsentanter. Heraf 
35 opstillet fra regionsbestyrel-
serne og valgt af pågældende 
regions medlemmer; 15 repræ-
sentanter opstillet af fagfora, fag-
grupper og fraktioner, men valgt 
ved urafstemning; to repræsen-
tanter, valgt af og blandt tillids-
repræsentanterne fra henholdsvis 
amter/regioner og kommuner; en 
sikkerhedsrepræsentant; en prak-
tiserendes kontaktperson og en 
repræsentant fra Færøerne. Med 
formand og næstformand i alt 57 
repræsentanter.

indgang

indgang

Repræsentantskabet ville gerne give plads til foreningens 
fagligt engagerede medlemmer. Bare ikke for meget plads

I fi rkanten sidder ”de rigtige” re-
præsentanter, mens observatørerne 

uden stemmeret er henvist til de 
bagerste plads. Næste gang skal der 

skabes plads til fl ere oppe foran.
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FAGFORENING/FAGLIG FORENING
Hovedbestyrelsens medlemmer var enige om, at FF’erne 
skulle med, men ikke om, hvor meget de skulle fylde 

i repræsentantskabet. Der var derfor fra 
hovedstyrelsen stillet to forslag om hen-
holdsvis 15 og 25 FF’er, med blandt andre 
formanden som fortaler for de 25.

Hovedbestyrelsesmedlem Lise Hansen 
mente, at 15 måtte være nok. ”Jeg har 
stor forståelse for, at de faglige folk skal 
have en anderledes mulighed for at 
komme ind i repræsentantskabet, men i 
min inderste hjertekule ved jeg alligevel 
ikke rigtigt. Vi er en fagforening, og vi skal 
ikke være en snæver faglig forening. Jeg 
synes ikke, de faglige skal blive for mange, 
og de er jo også repræsenteret via deres 
regionsbestyrelsesmedlemmer”.

Næstformand Birgitte Kure syntes 
ikke, 25 var for mange. ”Det er en oplagt 
chance for at lade de faglige ildsjæle 

komme til orde”, sagde hun. 
Peter Johansen , Nordjyllands amtskreds, frygtede, 

at fl ere repræsentanter ville betyde længere debatter. 
”Så skal vi jo i fremtiden booke hotellet i mindst fem 

dage, hvis vi skal nå at blive færdige med et repræ-
sentantskabsmøde”, advarede han og tilføjede senere 
i debatten, at skulle repræsentantskabet absolut ud-
vides, ville han for demokratiets skyld have det bedre 
med en udvidelse af antallet af de geografi sk valgte 
medlemmer.

Kirsten Pedersen fra Ringkøbing Amtskreds sagde 
lige ud, at hun ikke syntes, FF’erne skulle med. ”Det 
er en privat sag, om man vil være medlem af noget 
sådant”, som hun sagde.

Elsebeth Iversen, der selv sad på bagerste række som 
observatør for tillidsrepræsentantrådet var betænkelig 
ved at give foreningens faglige ben så meget mere 
vægt på én gang, men var villig til at lade det komme 
an på en prøve. 

De fynske repræsentanter var mere stemt for at lade 
alle medlemmer stille op til repræsentantskabet, også 
dem der, som kredsformand Charlotte Fleischer formu-
lerede det, ”ikke lige interesserer sig for onkologi”.

ER VANT TIL FAGPOLITIK
Fra bagerste række lød der glade toner ved tanken om 
den nye status i foreningens højeste myndighed, og 
Aage Rübner Jørgensen, Fagforum for psykiatrisk og 
psykosomatisk fysioterapi så helst, at samtlige grupper 

Hanne Nielsen fra bør-
nefaggruppen ville gerne 
have nøjedes med 15 
pladser til ”FF’erne”.

repræsentantskab

fakta om...

Fagfora, faggrupper og fraktioner 
opstiller kandidater til repræsen-
tantskabet ud fra det antal med-
lemmer, de har. Små grupper kan 
indgå valgforbund. Efter forslag fra 
Tine Nielsen, Hovedstadskredsen, 
blev bagerste række bevaret, såle-
des at dem, der ikke får valgt egne 
repræsentanter ind, fortsat kan 
deltage med en observatør med 
taleret, men uden stemmeret. Også 
TR-rådet bevarer denne ret.



F y s i o t e r a p e u t e n .  n r .  2 0 .  n o v e m b e r  2 0 0 4 17

Formand/Næstformand   
Reglerne om fratrædelseshonora-

rer til formanden og næst-
formanden blev ændret på 
repræsentantskabsmødet. 
Fremover vil der kun blive 
udbetalt fratrædelsesho-
norar, hvis formanden/
næstformanden ikke bliver 
genvalgt. Det betyder, 
at frivillig fratræden ikke 
udløser honorar. Størrelsen 

på et evt. fratrædelseshonorar vil 
svare til det antal måneder, som 
en funktionær, der bliver afskedi-
get, har krav på og vil derfor være 
afhængigt af længden på den 

Johnny Kuhr opgav ikke kam-
pen for 25 pladser til de faglige 
repræsentanter – men han 
vandt den ikke. 

repræsentantskab

dfnyt
Pilotprojekt  De fem nye regioner i Danske Fysioterapeuter skal godt 
i vej, og derfor skal der gennemføres en omfattende medlemsundersø-
gelse af kvaliteter, fordele og ulemper i den gamle kredssstruktur. Dette 
for at belyse medlemmernes ønsker og krav til regionsstrukturen.  Un-
dersøgelsen vil i første omgang omfatte fysioterapeuter i den syddanske 
region, dvs. de nuværende Ribe, Vejle, Sønderjyllands og Fyns amter.  På 
forslag fra de nuværende kredse i regionen bevilgede repræsentantskabet  
knapt 200.00 kr. til undersøgelsen, der også skal kunne bruges i resten af 
landet.

Fratrædelseshonorar, løn og pension

periode, som formanden/næst-
formanden har siddet på posten. 
Reglerne vil i øvrigt også gælde de 
fremtidige regionsformænd. 
Repræsentantskabet besluttede 
samtidig at forhøje pensionsbidra-
get for formanden/næstforman-
den, så det følger den amtskom-
munale overenskomst. Endelig 
blev det også besluttet, at tildele 
næstformanden et månedligt til-
læg på knapt 10.000 kr., så den 
samlede honorering til næst-
formanden er ca. 44.500 kr. pr. 
måned. Dermed er honoreringen 
bragt på niveau med sammenlig-
nelige organisationer.

Syddansk medlemsundersøgelse på vej

uanset størrelse fi k ret til at vælge en repræsentant. 
Eva Hauge-Rasmussen fra McKenzie-faggruppen 

kunne berolige dem, der var bekymrede for det brede  
fagpolitiske engagement hos FF’erne. ”Vi er vant til fag-
politisk arbejde fra vores faggrupper”, sagde hun.

Også Hanne Nielsen fra børnefaggruppen var 
glad for invitationen, men hun mente dog, at 15 
FF’ere måtte være nok, da hun troede, det kunne 
blive vanskeligt at få folk til at stille op.

RESULTAT: 15
Den meget lange debat afspejlede, at det at ændre 
på det repræsentative demokrati ikke var noget, 
repræsentanterne ville kaste sig hovedkulds ud i. 
Alle argumenter blev afprøvet, nogle af dem fl ere 
gange, og da forslaget med 25 FF’er som det første 
blev sendt til afstemning, krævede det ikke en nøjere 
optælling at konstatere, at det var forkastet. Det betød 
dog langt fra, at FF’erne ikke var velkomne, idet der 
var næsten fuld tilslutning til forslaget om en udvidelse 
med 15 FF’er.  

BEREGN DIN LØN

  Hvordan ændrer lønnen sig, hvis du skifter job eller 
går ned i tid? Hvad betyder det for din løn, at du får 
et løntillæg? Hvad er din timeløn? Lønberegneren 
giver dig svaret.

    Klik ind på www.fysio.dk
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Efter vedtagelsen af en struktur med fem regioner, 
var turen kommet til at se på hovedbestyrelsens sam-

mensætning.
Som Johnny Kuhr fortalte i sit oplæg 

til diskussionen, har man i årevis drøftet 
en tættere sammenhæng mellem hoved-
bestyrelsen og kredsene. Der har tidligere 
været stillet forslag om en udvidelse af 
hovedbestyrelsen, så den kom til at omfatte 
samtlige kredsformænd, og som Johnny 
Kuhr sagde, var denne idé blevet en anelse 
mere overskuelig med vedtagelsen af fem 
regioner i stedet for 15 kredse. Et fl ertal 

af hovedbestyrelsen stillede derfor forslag om, at de 
fem regionsformænd skulle være fødte medlemmer 
af hovedbestyrelsen, der derudover skulle bestå af 
formand og næstformand foruden fem medlemmer 
valgt på repræsentantskabsmødet. Det sidste for at få 
ligevægt mellem regionsformændene og folk ”fra det 
virkelige liv” i hovedbestyrelsen. I alt 12 medlemmer 
plus en observatør for de studerende.  

BEHOV FOR LIGEVÆGT
Ifølge et forslag fra repræsentanter fra Nordjylland, 
Ringkøbing, Vejle og Ribe amtskreds skulle hovedbe-
styrelsen fortsætte med den hidtidige størrelse, dvs. 

repræsentantskab

Afstemningen kortsluttede
Et kort øjeblik så det ud som om, repræsentantskabet var kommet til at vedtage en ny 
struktur med en sammensætning af hovedbestyrelsen, som ingen var interesseret i

 Med virkning fra repræsentant-
skabsmødet  i 2006 er de fem 
regionsformænd fødte medlem-
mer af hovedbestyrelsen. Fem 
medlemmer vælges af repræsen-
tantskabet, og herudover kommer 
formand og næstformand. I alt 12 
medlemmer plus en observatør for 
de studerende.

indgang

indgang
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repræsentantskab

Der blev dømt time out, da 
der pludselig var udsigt til, 
at ingen af de fremsatte 
forslag om en ny sammen-
sætning af hovedbestyrel-
sen ville kunne opnå det 
nødvendige fl ertal.

otte medlemmer + formand, næstformand og en 
observatør for de studerende. Regionsformændene 
skulle også ifølge dette forslag være fødte medlemmer 
af hovedbestyrelsen, men det var ikke nødvendigt 
med en udvidelse, forklarede medforslagsstiller Tina 
Lambrecht. ”Lad os i hvert fald først se, om der bliver 
et problem, før vi begynder at udvide”, sagde hun 
blandt andet.

Grethe Udbjørg, Vestsjællands Amtskreds, argumen-
terede for, at en fordeling med syv lønnede politikere 
og tre ulønnede ville give en skævvridning, og det 
samme mente Solvejg Pedersen hovedbestyrelsen: 
”Det er vigtigt, at der i hovedbestyrelsen er folk fra 
det virkelige liv. Ellers er der hverdagsoplevelser, man 
ikke får med i diskussionerne”.

AFSTEMNINGSGYSER
Da der var tale en vedtægtsændring, krævede forslaget 
om hovedbestyrelsens sammensætning to tredjedeles 
fl ertal for at blive vedtaget. Forslaget om en udvidet 
hovedbestyrelse blev sendt til afstemning først, og re-
sultatet blev 29 stemmer for, 10 imod og 5 blanke. 

Så kortsluttede mødet. Med udsigten til, at endnu 
færre ville stemme for det andet forslag, bad fl ere 
repræsentanter om en time out. 

”Hvad sker der, hvis begge forslag falder? Har vi så 
ingen hovedbestyrelse”?, lød et spørgsmål. Dirigenten 
forklarede, at hvis ingen af forslagene kunne opnå det 
nødvendige fl ertal, ville situationen være en oprethol-
delse af status quo, det vil sige en hovedbestyrelse be-
stående af formand, næstformand og otte medlemmer 
valgt af og blandt repræsentantskabet – og uden de 
fem regionsformænd som fødte medlemmer.

”Min opbakning til regionsstrukturen er bundet op 

på, at regionsformændene kommer i hovedbestyrelsen”, 
sagde Lise Hansen, inden der blev ordineret kaffepause til 
repræsentanterne og krisemøde til forslagsstillerne.

Da absolut ingen havde talt for en opretholdelse 
af status quo, blev resultatet, at forslaget om ikke at 
udvide antallet af hb-medlemmer blev trukket, og 
afstemningen om det første forslag fi k lov at gå om, 
hvorefter det blev vedtaget.  

NÆSTFORMANDENS 
ROLLE I NY STRUKTUR

Et par gange i løbet af repræsentantskabsmø-
det blev der sat spørgsmålstegn ved næstfor-
mandens rolle i en ny struktur: 

”Hvis vi mener, at det politiske arbejde kom-
mer til at foregå i regionerne, og vi skal have fem 
formænd dér, skal vi så også have to formænd 
centralt”?, spurgte Tina Lambrecht, Nordjyl-
lands Amtskreds.

Charlotte Fleischer, Fyns Amtskreds gik et 
skridt videre: ”Næstformandsposten hører for 
mig at se til den gamle struktur. Jeg synes, 
vi indtil næste repræsentantskabsmøde skal 
overveje, om næstformanden hører til i en ny 
struktur”.

Peter Johansen, Nordjyllands Amtskreds, bad 
hovedbestyrelsen om inden repræsentantskabs-
mødet i 2006 at gennemføre en evaluering af 
næstformandens rolle.
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Et er at vedtage en regionsstruktur, noget andet at 
blive enige om, hvilke opgaver regionerne skal tage sig 
af. Skal det for eksempel være udelukkende politiske 

opgaver, eller skal der ligesom i kredsene 
i dag også foregå sagsbehandling og 
forhandles løn? Den diskussion havde 
repræsentantskabet stadig tilbage, da 
man var blevet enige om, hvordan den 
politiske struktur i foreningen skulle se 
ud.

Ifølge det forslag fra et fl ertal i hoved-
bestyrelsen, som Johnny Kuhr fremlagde, 
skulle al administrativ betjening af med-
lemmerne foregå centralt fra.

”Det regionale arbejde skal være af 
politisk karakter, og samarbejdspartnere 
skal være lokale politikere og politikere i 

andre organisationer. I de decentrale lønforhandlinger 
fastholder vi målsætningen om, at det er medlemmer 
og tillidsrepræsentanter, der er de centrale aktører, 
mens al individuel medlemsservice, sagsbehandling 
og  forhandlingsopgaver skal fl ytte fra kredsene ind 
i sekretariatet for at samle ekspertisen ét sted”, for-
klarede han.

TINGENE HÆNGER SAMMEN
I den modsatte grøft var forslaget fra repræsentanter 
fra Nordjyllands, Ringkøbing, Vejle og Ribe amtskreds 
om at bibeholde det administrative arbejde, som i dag 
udføres af kredssekretærerne, i regionerne - ”for at give 
mulighed for sparring mellem regionssekretær og regi-
onsformand, og fordi politisk og administrativt arbejde 
hænger sammen”, som Tina Lambrecht forklarede. 

De fynske repræsentanter mente modsat, at både 
politiske og administrative opgaver sagtens kunne va-
retages centralt fra. ”Der ikke ret mange medlemmer, 
som møder op på kontoret og siger noget til kredsen”, 
lød et af argumenterne fra Kirsten Thoke.

Hun blev bakket op af næstformand Birgitte Kure, 
der hentede inspiration i sin fortid som sygehusansat: 
”Når man er rask, vil man gerne have sygehuset tæt 
på, men når man er syg, er man mere interesseret i 
ekspertisen, selvom den er lidt længere væk”.

Bornholmeren Frank Kure var derimod i overensstem-

melse med jyderne: ”På Bornholm er vi i den situation, at 
vi ikke behøver at tro. Vi har prøvet at regionalisere, så vi 
ved. Det holder ikke at trække det hele ind centralt”.

Per Friis Madsen ville gerne vide, hvad det var for 
en type henvendelser fra medlemmerne, der krævede 
decentral sagsbehandling. ”Som praktiserende har jeg i 
hvert fald svært ved at forestille mig et spørgsmål, som 
jeg ikke ville henvende mig enten til min kontaktperson 
eller til sekretariatet med. Man bliver bedre til et stykke 
arbejde, når man gør det ofte”.

Hovedstadskredsen, personifi ceret ved Tine Nielsen, 
bidrog med erfaringen om, at nærkontakten bliver svær 
at opretholde i nye store regioner. ”Som landets største 
kreds har vi i hvert fald for længe siden opgivet at yde 
individuel medlemsservice”, forklarede hun. 

REGIONSFORMÆND PÅ HERRENS MARK
Brian Errebo-Jensen var det eneste hovedbestyrelses-

Nærhed kontra ekspertise

repræsentantskab

Når kredsene nedlægges, fl ytter kredssekretærernes administrative opgaver ind i 
sekretariatet. I regionerne skal der udelukkende foregå politisk arbejde

Kirsten Thoke: ”Der ikke 
ret mange medlemmer, 
som møder op på kon-
toret og siger noget til 
kredsen”.

fakta om...

Regionsformændene vil kunne 
købe hk-bistand til administrative 
opgaver, men der bliver ikke tale 
om politiske sparringspartnere, 
som det i dag er tilfældet med de 
fysioterapeutuddannede kredsse-
kretærer.
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medlem, der argumenterede for, at de administrative 
opgaver skulle blive i kredsene, inklusive en regions-
sekretær. ”Har man som regionsformand ikke mulighed 
for administrativ bistand, er man på Herrens mark. Kan 
man måske forestille sig en hovedbestyrelse uden et 
stærkt sekretariat?”

Hertil svarede Johnny Kuhr, at han gerne ville stemme 
for, at foreningen blev lige så stor som Dansk Syge-
plejeråd, så der kunne blive råd til store sekretariater 
i alle regioner. 

Herefter blev debatten fl øjtet af, og der skulle have 
været skredet til afstemning. Det blev der dog ikke. Da 
der ikke var tale om en ændring af vedtægterne, var 
simpelt fl ertal nok, og da det så ud til, at hovedbesty-
relsens forslag havde fl est tilhængere, blev det andet 
forslag trukket. Til gengæld lovede hovedbestyrelsen 
at følge og evaluere forløbet for at sikre en relevant 
lokalpolitisk opgavevaretagelse  

repræsentantskab

”Når man er rask, vil man gerne have syge-
huset tæt på, men når man er syg, er man 
mere interesseret i ekspertisen”, sagde næst-
formand Birgitte Kure om dilemmaet mellem 
ønsker om henholdsvis nærhed og ekspertise 
i foreningens medlemsservice.

TIDSPLAN FOR IMPLEMENTERING 
•  Januar/februar 2005: generalforsamlinger i kred-

sene 
•  September 2005: generalforsamlinger i de nye re-

gioner med valg af regionsbestyrelsesmedlemmer.
•  November 2005: Regionsmøder med præsentation 

af regionsformandskandidater efterfulgt af urafstem-
ning 

•  1. januar 2006: Regionsformænd tiltræder, regions-
bestyrelser konstituerer sig og træffer beslutning om 
regionskontor og administrativt personale

•  1. marts 2006: Sidste frist for opstilling af kandidater 
til repræsentantskabsvalg

•  Marts 206: Valg af repræsentantskab
•  Oktober/november 2006: Repræsentantskabsmø-

de
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”Uskadeligt” og ”harmløst” var nogle af 
bemærkningerne, som blev hæftet på 
forslaget til værdier, mission og vision. 
Tine Nielsen fra Hovedstadskredsen mente 
ikke, at de fem værdier, der står i forsla-
get, ”består negationsprøven”, dvs. at 
det er umuligt at være uenig. Og Pernille 
Hoppe fra Københavns amtskreds har det 
”ikke godt med” omdrejningspunktet ’Du 
mærker forskellen’.

Flere andre pegede på, at de fandt sloganet lidt 
for popsmart eller for generelt. Som Jytte Leschly fra 
Århus amtskreds fortalte, havde hun for kort tid siden 
modtaget et nyt hævekort med en chip, og hvor 
banken i følgebrevet havde skrevet, at hun nu gjorde 
en forskel, når hun brugte kortet. 

Lisbeth Ebbesen fra Københavns amtskreds var også 
en af dem, som har det svært med omdrejningspunktet. 
”Omvendt må jeg erkende, at det handler om at få 
solgt fysioterapeuter til andre. Det kan sloganet måske 
være med til. Jeg synes der er mange store ord i papiret, 
som det er svære at forholde sig til, før der bliver lavet 
politikker på de forskellige områder.”

”Jeg håber ikke, at processen har været harmløs?”, 

 Danske Fysioterapeuters mis-
sion, vision og værdier, der blev 
vedtaget på repræsentantskabet 
er blevet til i en proces med 
deltagelse af hovedbestyrelsen, 
tillidsrepræsentantrådet, leder-
fraktionen, fagligt forum, etisk 
udvalg, arbejdsmiljøudvalget, 
praksisudvalget samt kredse og se-
kretariat. Derudover har over 300 
medlemmer fulgt opfordringen til 
at deltage via et spørgeskema på 
fysio.dk

indgang

indgang

Uskadeligt papir 
eller vigtigt grundlag?
Uskadeligt papir eller vigtigt grundlag for det videre arbejde? Meningerne var 
delte, da repræsentantskabet diskuterede forslag til værdier, mission og vision. 
Det endte dog med, at alle på nær to stemte for forslaget

Danske Fysioterapeuters værdier:
•   Dokumentation
  ”Danske Fysioterapeuter arbejder for at dokumentere 

professionens faglighed og resultater”
• Indfl ydelse 
  ”Danske Fysioterapeuter søger mest mulig indfl ydelse”
• Igangsætning
  ”Danske Fysioterapeuter iværksætter, ser og skaber mu-

ligheder”
• Samarbejde
  ”Danske Fysioterapeuter samarbejder for at skabe resul-

tater”
• Sammenhæng
  ”Danske Fysioterapeuter ser og skaber sammenhæng i 

indsatsen”

Danske Fysioterapeuters omdrejningspunkt:
”Du mærker forskellen”

repræsentantskab

Danske Fysioterapeuters mission
”Danske Fysioterapeuter udvikler den fysioterapeutiske 
profession og styrker samfundets opfattelse af fysiote-
rapis værdi for den enkelte og for helheden. 
Danske Fysioterapeuter sikrer de bedst mulige vilkår for 
fysioterapeuter, når det drejer sig om løn-, arbejds- og 
ansættelsesvilkår, uddannelse og kompetenceudvik-
ling”.

Danske Fysioterapeuters vision
”Danske Fysioterapeuter sætter dagsorden for, hvordan 
befolkningen opnår mere sundhed.
Danske Fysioterapeuter er den naturlige samarbejds-
partner for enhver person, institution eller virksomhed, 
der arbejder for sundhed.
Danske Fysioterapeuter sikrer fysioterapeuter attraktive 
lønforhold, honorarer og arbejdsvilkår, der afspejler 
deres betydning for sundheden.”
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Lisbeth Ebbesen, Køben-
havns amtskreds vidste 
ikke helt, hvad hun skulle 
mene om ’Du mærker 
forskellen’. ”Omvendt må 
jeg erkende, at det hand-
ler om at få solgt fysio-
terapeuter til andre. Det 
kan sloganet måske være 
med til”, sagde hun.

repræsentantskab

sagde Anna Frost fra Roskilde amtskreds, der opfor-
drede til at bruge sloganet ”Du mærker forskellen” 
med forsigtighed. 

KED AF DE HÅRDE BEMÆRKNINGER
Formand Johnny Kuhr, der i sin præsentation af for-
slaget kaldte det for ”et styringsredskab”, betegnede 
papiret som meget vigtigt. ”Jeg er ked af de lidt hårde 
bemærkninger. Jeg tror, det er udtryk for, at fysiotera-
peuter er meget konkrete. Der mangler ganske rigtigt 
de politikker, som skal vise, hvordan værdier, mission og 
vision skal udmønte sig, men de vil følge senere”. 

Formanden mindede samtidig om, at papiret af-
spejler de ønsker og holdninger, som medlemmer og 
tillidsvalgte i foreningen har givet udtryk for. ”Så måske 
handler det også om, at vi genkender indholdet for 
godt og derfor ikke bliver provokeret nok”.

Vibeke Laumann fra hovedbestyrelsen pegede også 
på, at det er svært at vurdere papiret uden at have 
foreningens politikker at sammenholde med. Meningen 
er, at alle politikker skal skrives om med udgangspunkt 
i værdier, mission og vision. Men det kunne ikke nås 
til dette repræsentantskabsmøde. ”Så det er måske 
forklaringen på, at det ser lidt uskadeligt ud,” sagde 
Vibeke Laumann.

Endnu et hovedbestyrelsesmedlem, Lena Olsen, 
forsvarede papiret: ”Jeg er en af dem, der har det godt 
med ”Du mærker forskellen”. For mig er det vigtigt, 
at foreningen for første gang har fået nedskrevet sin 
mission, vision og sine værdier.”

Det endte med, at alle repræsentantskabsmedlem-
mer på nær to stemte for forslaget. Så Danske Fysio-
terapeuter har fået det første nedskrevne sæt værdier 
samt mission og vision.  
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Fysioterapeut Stine Stensgaard modtog i forbindelse 
med Danske Fysioterapeuters repræsentantskabsmøde 
Forskningsfondens Særlige Pris på 75.000 kr. Hun fi k 
prisen for et projekt, hvor hun har undersøgt, om man 

kan bruge os coccygis bevægelser til at 
vurdere bækkenbundskontraktioner. 

Johnny Kuhr fremhævede ved pris-
overrækkelsen projektets enkelthed og 
anvendelsesværdi for praksis. ”Det er sam-
tidigt originalt og tilfører faget ny viden. 
Dermed opfylder projektet alle kriterier for 
at modtage Danske Fysioterapeuters Forsk-
ningsfonds Særlige Pris”, sagde Johnny 
Kuhr blandt andet.

Stine Stensgaard, der præsenterede 
sit projekt i forbindelse med Danske Fysioterapeuters 
fagfestival i 2003, har siden været med til at udarbejde 
en MTV. Hun er i gang med at søge fi nansiering af et 
ph.d.-forløb, ”Forebyggende fysioterapeutisk træning til 
gravide”, og ønsker at gennemføre projektet på Odense 
Universitetshospital med overlæge Lasse Raaberg som 
vejleder og i samarbejde med gynækologiske og ob-
stetriske fysioterapeuter. 

HALEBENETS VIP
Stine Stensgaards prisbelønnede projekt var hendes 
speciale på cand.scient.san. uddannelsen. I projektet 
undersøgte hun, om coccygeal palpation kan anvendes 
til vurdering af bækkenbundskontraktioner. Halvtreds 
kvindelige fysioterapeut- og ergoterapeutstuderende 
fi k testet og undersøgt bækkenbunden med palpation 
af perineum og vip af os coccygis. Resultaterne fra 
palpationen blev holdt op imod vaginal palpation som 
golden standard. 

Undersøgelsen viste, at både palpation af perineum 
og os coccygis afslørede de ”dårlige knibere” blandt kvin-
derne. Konklusionen på undersøgelsen var, at palpation 
af os coccygis kan anvendes som alternativ til vurdering 
af bækkenbundskontraktionen, hvor det ikke er relevant 
eller af praktiske årsager ikke kan lade sig gøre at foretage 
en vaginal palpation. Undersøgelsen  har især betydning 
for alle de fysioterapeuter, gymnastiklærere og afspæn-
dingspædagoger, der underviser i bækkenbundstræning 
på hold, mener Stine Stensgaard. Coccygeal palpation 
kan anvendes til instruktion og feedback så kvinderne 
kan lære at kontrollere bækkenbundens kontraktion, 
også når de træner med andre.

Bækkenbunden som hobby
Stine Stensgaard fi k på repræsentantskabsmødet Forskningsfondens Særlig Pris for at 
have udviklet en ny og enkel måde at kontrollere knibeøvelser på

 Stine Stensgaard har udviklet 
en metode til at vurdere bækken-
bundskontraktionen. Metoden kan 
for eksempel benyttes i forbindelse 
med holdtræning.   Man kan læse 
en mere detaljeret beskrivelse af 
Stine Stensgaards undersøgelse i 
Fysioterapeuten nr. 22 fra 2003.

indgang

indgang

FORSKNINGSFONDENS SÆRLIGE PRIS
Danske Fysioterapeuter indstiftede i december 1999 
en pris, der som overordnede mål har at fremme kva-
liteten inden for det fysioterapeutiske felt. Prisen gives 
hvert år til en fysioterapeut, som udmærker sig ved 
uddannelse, inden for forskning, eller som på anden vis 
yder en særlig indsats inden for det fysioterapeutiske 
felt. Hvad prisen præcist skal yde støtte til, besluttes 
på Fondsbestyrelsens efterårsmøde og indstilles til 
Hovedbestyrelsen. Prisen fi nansieres ved renteafkast 
fra Forskningsfondens formue og administreres af be-
styrelsen for Danske Fysioterapeuters forskningsfond. 
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prismodtager

Stine Stensgaard fi k selv brug for at 
træne, da hun ventede Katrine. I fi t-
nesscenteret trænede hun musklerne 
omkring bækkenet og især m. trans-
versus abdomins og bækkenbunden. 
Hun mener selv, at træningen gjorde, 
at hun fi k en nem graviditet.

MTV
Stine Stensgaard var allerede efter projektet klar over, 
at hun ville fortsætte med at forske i træning af bæk-
kenbunden. Og hendes mål var at gå videre med en 
ph.d. afhandling.  Hun ønskede at arbejde med fore-
byggende træning til gravide. For at få et overblik over 
den eksisterende viden om forebyggende træning, og 
hvilke tilbud der er i dag til de gravide, udarbejdede 
hun i januar 2004 en hurtig MTV sammen med blandt 
andre læge Lasse Raaberg og gynækologisk og obste-
trisk fysioterapeut Tove Boe. 

En litteraturundersøgelse viste, at der er dokumen-
tation for, at individuel træning til gravide har positiv 
effekt målt på inkontinens og sygefravær grundet bæk-
kensmerter. For at fi nde ud af, hvordan denne viden 
bliver brugt i praksis, blev der sendt spørgeskemaer 
ud til samtlige 34 fødesteder i Danmark.  

Resultatet var ifølge Stine Stensgård forstemmende. 
”Selvom der er god evidens for effekten af forebyggende 
træning til gravide, er der ikke mange steder, kvinder 
får tilbudt træning”, siger Stine Stensgaard. Det viste 
sig oven i købet, at kvinderne fl ere steder ikke engang 
får tilbudt holdundervisning hos jordemoder. 

”Mit udgangspunkt er ikke, at alle gravide kvinder 
skal have individuel træning. Det er urealistisk. Men 
jeg tror, at man kan få god effekt af holdtræningen, 
hvis det vel og mærke bliver evidensbaseret, og man 
målretter det til at være træning i forhold til bækken 
og bækkenbund”, siger Stine Stensgaard. 

Resultaterne fra MTV’en vil blive publiceret i Ugeskrift 
for Læger her i efteråret.

YDERLIGERE FORSKNING
Stine Stensgaard er i fuld gang med at søge fonde 
til ph.d. projektet. Resultatet af dette projekt skulle 
gerne være, at hun får opbygget et evidensbaseret 
træningsprogram, der skal forebygge bækkensmerter 
og inkontinens. Det er tanken at bruge blandt andet 
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prismodtager

IDEER TIL FLERE PROJEKTER

Stine Stensgaard har ideer nok til fl ere projek-
ter. Hun er således vejleder på fl ere bachelor-
projekter, hvor de studerende vil undersøge 
problemstillinger vedrørende graviditet, bæk-
kenbund og bækkensmerter.  I forbindelse 
med afgrænsningen af sin ph.d. afhandling 
er hun også stødt på emner, der ville egne 
sig til lidt større projekter, der typisk skal gen-
nemføres på videreudannelsesforløb. Interes-
serede kan henvende sig til Stine Stensgaard 
på stine_stensgaard@hotmail.com   

sygefravær på grund af bækkensmerter samt  urinkon-
tinens som effektparametre.

Hun har indtil videre fået støtte fra Danske Fysiotera-
peuters forskningsfond til at udarbejde spørgeskemaer 
og til et pilotprojekt. 

Stine Stensgaard er på barsel, og det er heldigt. 
”Man skal være nået meget langt med et ph.d. projekt, 
inden man kan få støtte, så jeg skal bruge orloven til 
at udarbejde træningsplaner, spørgeskemaer samt  
foretage pilotstudie”. 

”Jeg synes, det er et privilegium at få lov til at forske. 
Selv om det er en fl oskel, så er det lysten, der driver 
værket. Træning af  bækkenbunden er blevet min hobby. 
Forskningsfondens pris er et kæmpe skulderklap, som 
gør, at jeg har mulighed for at bruge den tid, det tager 
at få forarbejdet til ph.d.’en gjort færdigt”.  
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repræsentantskab

DF  Repræsentantskabet beslut-
tede at nedsætte et udvalg, der 
inden repræsentantskabsmødet i 
2006 skal tage stilling til en even-
tuel navneændring. Danske Fysio-
terapeuter forkortes ind i mellem til 
DF, og det synes fl ere repræsentan-
ter er mindre heldigt, da de fl este 
mennesker forbinder forkortelsen 
med Dansk Folkeparti. På anden vis 
er navnet også utilstrækkeligt, me-
ner fl ere repræsentanter. Der kom-
mer stadig fl ere fysioterapeuter, der 

Etik  Med en opfordring til at 
kigge på ordvalget godkendte re-
præsentantskabet Danske Fysiote-
rapeuters nye etiske retningslinier, 
som skal medvirke til, at de eti-
ske aspekter i faget opprioriteres. 
Bl.a. ved at gøre retningslinjerne 
lettere at anvende, når de etiske 
problemer og dilemmaer viser sig 
i dagligdagen. Fremover er der 
sammenhæng mellem de danske 
retningslinjer og dem, der er udar-
bejdet af verdenssammenslutnin-
gen af fysioterapeuter, WCPT. 
Ordene snyd og plagiat i retnings-
linjerne faldt ikke i god jord på 

Valg  Repræsentantskabsmødet 
sluttede med valg af hovedbestyrel-
se for de næste to år. 
Vibeke Laumann. (København amts-
kreds), Lise Hansen, (Vest-
sjælland), Lena Olsen (Fyn), Brian 
Errebo-Jensen (Ribe) og Solvejg Pe-
dersen (Hovedstaden) blev alle gen-
valgt. 
Carsten Bugtrup Jensen (Århus) og 
Tina Lambrecht (Nordjylland) har 

dfnyt

Ikke snyd og plagiat

repræsentantskabsmødet. Johnny 
Kuhr foreslog, at der kom til at stå, 
at fysioterapeuter skal undgå uret-
mæssig brug af andres forsknings-
resultater. ”For det er vel 
det, der menes med at 
fysioterapeuten undgår 
snyd og plagiat.” For-
manden for etisk udvalg, 
Brian Errebo-Jensen, var 
dog ikke helt sikker på, 
at det med snyd og plagiat kunne 
dækkes ind af ændringsforslaget, 
så han fi k forsamlingens nik til, at 
etisk udvalg kan fi nde det rette 
ordvalg. 

Navn skal i udvalg

Ny hovedbestyrelse

ikke er født i Danmark. Hvis de skal 
føle sig dækket ind af foreningens 
navn, er Fysioterapeutforeningen, 
Fysioterapeuter i Danmark eller 
Dansk Fysioterapeutforening bedre 
bud på foreningens navn. Disse og 
en række andre navneforslag, her-
under hvordan forkortelser måtte 
falde ud, kommer udvalget til at 
granske. Efterfølgende skal hoved-
bestyrelsen tage stilling til, hvilket 
navn der skal indstilles til det næste 
repræsentantskabsmøde i 2006.

orlov fra hovedbestyrelsen, men 
modtog valg og fortsætter på deres 
poster, når orloven er slut. Indtil da 
sidder på disse poster Kirsten Ægidi-
us og Sinne Christensen, der begge 
blev genvalgt som suppleanter.
Marianne Stannum (Frederiksborg) 
ønskede ikke genvalg. På hendes 
plads indtræder Frank Kure, (Born-
holm).  
Øvrige suppleanter: se fysio.dk

Fraktion  Repræsentantskabsmødet besluttede 
at udvide fraktionsbegrebet. Det indebærer, at en 
sammenslutning af medlemmer, Fraktionen af frie 
fysioterapeuter, uden kollektiv overenskomst også 

kan søge hovedbestyrelsen om at få status 
af fraktion. Hidtil har det været en betin-
gelse for at stifte en fraktion, at der var tale 
om et overenskomstdækket område. Men 
netop den betingelse har stillet sig i vejen 
for godkendelsen af Fraktionen af frie fysio-
terapeuter. Det er en gruppe, der præcist 

er karakteriseret ved ikke at have overenskomst eller 
anden kollektiv arbejdsaftale. 
Der er derimod tale om en gruppe fysioterapeuter, 
der arbejder med praksis uden ydernummer eller 
som har anden selvstændig virksomhed på det sta-
digt voksende sundhedsmarked f.eks. arbejdsplads-
ordninger. Ifølge vedtagelsen kan der nu dannes 
fraktioner på baggrund af samme arbejdsfelt. 

En fraktion af frie fugle

Kontingent  Repræsentanterne fra Fyns Amts-
kreds stillede forslag om en ny kategori af hvilende 
medlemmer, således at fysiotrapeuter under videre-
uddannelse og på SU kunne få samme kontingent-
nedsættelse som passive medlemmer, men vedblive 
at være aktive i for eksempel kredsbestyrelsesarbej-
de. ”Vi ønsker, at fysioterapeuter, der videreuddan-
ner sig til gavn for hele faget og foreningen, har 
mulighed for at bevare deres politiske rettigheder”, 
sagde Charlotte Fleischer, en af forslagsstillerne. 
Et fl ertal i Hovedbestyrelsen vendte sig mod forsla-
get fra Fyn, fordi der allerede er mulighed for at få 
nedsat kontingent, svarende til arbejdsløse medlem-
mer, hvis man er i gang med en videreuddannelse. 
Hovedbestyrelsen stillede dog samtidig forslag 
om at tydeliggøre denne mulighed i vedtægterne. 
Hovedbestyrelsens forslag blev vedtaget med 36 
stemmer, otte var i mod og en undlod at stemme. 
Dermed bortfaldt forslaget fra Fyns Amtskreds. 
Vedtagelsen betyder, at fysioterapeuter under videre-
uddannelse og på SU kan få nedsat kontingentet til 
2.800 kr. pr. år. Muligheden for at blive passivt med-
lem er stadig til stede, hvilket indebærer et kontingent 
på 800 kr. pr. år og tab af medlemsrettighederne.

Nedsat kontingent til fysiotera-
peuter på videreuddannelse
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strukturreform

AF ANN SOFIE ORTH
FOTO LARS LINDSKOV

”Der er nogen, der har det værre”. Sådan lød parolen 
fra oberst Jens Christian Lund, Prinsens Livregiment i 
Skive, til de knapt 200 fysioterapeuter, der deltog i 

konferencen ”Ny struktur – nye mulighe-
der”. Obersten fortalte om fl ytningen af 
regimenter fra Haderslev, Aalborg, Viborg 
og Farum til Skive i 2001, og om hvordan 
de samme soldater i 2005 skal fl ytte fra 
Skive til Holstebro. 

Konferencen var Danske Fysioterapeu-
ters startskud til arbejdet med struktur-
reformen. Ledere, tillids- og sikkerhedsre-
præsentanter m.fl . var samlet i Vejle for at 
høre om strukturreformen, udfordringerne 
og de politiske holdninger.

Jens Christian Lund holdt fast i ledel-
sesansvaret, der er om muligt endnu stærkere i en tid 
med omstillinger. Han havde særligt fokus på kom-
munikationen: ”Tillidsrepræsentanter er Guds gave til 
cheferne, men ikke altid til medarbejder-
ne”, tordnede han udover forsamlingen, 
”Det kan være en katastrofe, hvis man 
som chef  tror, at har man sagt noget til 
tillidsrepræsentanterne, så ved alle det. 
Chefer er bedre til at orientere”. 

I våbenet for Prinsens Livregiment gem-
mer sig ni forskellige regimentshistorier, 
og netop virksomhedshistorie og -kultur 
er vigtigt, når der skal ske fusioner. ”Det 
er slemt for dem, der skal fl ytte eller bliver 
nedlagt, men de værste er næsten dem, 
der modtager de nedlagte eller forfl yttede. 
Derfor skal der fra begyndelsen skabes et 
fælles mål og en fælles vision for den nye 
arbejdsplads. Man skal fi nde noget, man 
vil være bedst til,” lød opfordringen fra 
Jens Christian Lund.

EFFEKTIVISERING KRÆVER ENIGHED
Erfaringerne fra forsvaret rundede dagen af, men forinden 
havde Torben Knudsen, sygehusdirektør på Hørsholm 
Sygehus, videregivet erfaringer fra sin verden. I mod-
sætning til alle andre sygehuse i Frederiksborg Amt har 
Hørsholm Sygehus en bestyrelse, og sygehuset refererer 
til økonomiudvalget i amtet, ikke sundhedsudvalget.

”Vores fordel er, at diskussionerne om udviklingen 
af Hørsholm Sygehus foregår på Hørsholm Sygehus, 
ikke i forvaltningen eller blandt politikerne. Det giver 
enorme muligheder for tæt dialog med personalet”, 
sagde Torben Knudsen, der understregede, at den 
frihed, som organiseringen giver, bliver brugt til at 
indrette Hørsholm Sygehus til et højt specialiseret 
sygehus med en fl ad ledelsesstruktur og i øvrigt med 
overskudsdeling til medarbejderne. Mange men ikke 
alle små sygehuse kan overleve, hvis de får reel selv-
stændighed og lov til at specialisere sig, var Torben 
Knudsens pointe. 

En fordomsfri tilgang
Stil krav til regionspolitikerne, tag ledelsesansvaret, kommunikér og gå fordomsfrit ind til 
de nye muligheder. Sådan lød opfordringen til fysioterapeuterne på Danske Fysioterapeu-
ters konference konference ”Ny struktur – nye muligheder”

 Det er som bekendt ikke kun 
Danske Fysioterapeuter, der skal 
have ny struktur. Resten af Dan-
mark skal igennem samme proces: 
Nedlæggelse af amter, oprettelse 
af regioner og fl ytning af opgaver. 
Denne reforms betydning for fy-
sioterapeuterne var dagsordenen 
for DF’s konference ”Ny struktur 
– nye muligheder”.

indgang

indgang
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Strukturreformen skal reducere antallet af sygehuse, 
effektivisere og højne den faglige kvalitet. ”I skal aktivt 
acceptere den dagsorden, og  så skal I stille krav om 
hvordan den enkelte region vælger at organisere syge-
husvæsenet. For eksempel kan man ikke tilvejebringe 
højere effektivitet ved at stresse alle medarbejdere ti 
procent mere end de er i forvejen. Effektivisering er at 
blive enig om at gøre tingene på en anden måde”.

ARBEJDE NOK TIL ALLE
Politik var på dagsordenen ved konferencens begyn-
delse, hvor formanden for Folketingets sundhedsud-
valg, Birthe Skaarup (Dansk Folkeparti), gav sit bud 
på sundhedscentre og deres opgaver. Birthe Skaarup 
støtter behovet for forebyggelse, men sagde også, at 
det er svært at få penge til, fordi resultaterne først viser 
sig om mange år.

På trods af den lange horisont på forebyggelses-

området var Vejles borgmester, Flemming Christensen 
(SF), klar i mælet. Det sundhedspolitiske ansvar til 
kommunerne skal bruges til at lave forebyggelse og 
selvfølgelig genoptræning. 

”Der bliver arbejde nok til jer alle sammen, for 
genoptræningen er jo kørt i bund på sygehusene. Vi 
har interesse i at samarbejde med alle parter, også 
praksissektoren, for der er samlet stor viden alle steder. 
Og naturligvis skal vi passe på kultursammenstød, når 
vi skal føre folk sammen”, sagde Flemming Christensen 
der utvetydigt formanede forsamlingen om, at alle 
sektorer rummer gode kompetencer, ”Gå fordomsfrit 
ind i det nye rum, fordi der er nye muligheder”.

Flemming Christensen erkendte, at kommunernes 
viden om sundhedsområdet er begrænset, men lovede 
fuld kommunal opmærksomhed: ”Kompleksiteten og 
økonomien er stor, så vi vil kaste os over det med en 
betydelig lidenskab,” beroligede han.   

selvom budskabet var, 
at "der er nogle, der 
har det værre", var det 
lattertårer, oberst Chri-
stian Lund fremkaldte 
hos tilhørerne.
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bøgerm.m.

Hjerneskade  ”Når verden 
vælter” er 26 teenageres beretning 
om, hvordan man som barn eller 
ung klarer det, når mor eller far ikke 
kan tale, er lammet eller har ændret 
personlighed.  Bogen henvender 
sig både til unge i samme situation, 
men også til alle dem der er en del 

Psykologi  For at arbejdet i sund-
hedssektoren kan blive vellykket, må 
man forstå ikke blot, hvorfor mennesker 
gør, som de gør, men også hvordan de 
spiller sammen med hinanden.
Mette Schilling ”Menneskets psykologi”. 

Munksgaard Forlag ISBN 87-628-0418-9. 285 
sider. Pris: 298 kr.

Håndbog  Uundværlig opslagsbog for patienter, deres 
pårørende og andre, der har brug for seriøs information om 

sygdomme og lægemidler i en form 
og et sprog, der ikke forudsætter læ-
gefaglig indsigt.
Medicinhåndbogen 2004/05 – opslags-
bog og cd-rom 1200 sider. Redigeret af 130 
danske læger, farmaceuter og tandlæger. Dansk Læge-
middel Information A/S. Pris: 179 kr. inkl. moms. Kan 

købes på apoteket, boghandleren eller bestil den på www.dli.dk

Smerte  En hjælp til kvinder, der 
gerne vil forberede sig på fødslen og på 
smerten. Hvad 
indebærer det 
at føde, hvorfor 
gør det ondt og 

hvordan? Og hvad kan 
den fødende selv gøre for at lin-
dre smerten. 
Pia Hern ”Fødsel og smerte – hvordan du forbereder dig 
til fødselssmerten”. Munksgaard Forlag. ISBN 87-628-
0498-7. 189 sider. Pris: 198 kr. inkl. moms.

litteratur

Hjælp til kvinder Om sygdomme og lægemidler

Forstå mennesker
Barn af en apopleksiramt

af de unges netværk i 
skolen eller i fritiden. 
Jytte Jensen, Dorte 
Schmidt og Birthe K. 
Nielsen ”Når verden 
vælter”. Forlaget Hovedland A/S. tlf.: 
8627 6500 eller www.hovedland.dk 
199 sider Pris: 198 kr.

Psykologi  Beretningerne om ni børn 
og deres individuelle forløb hos en bør-
nepsykolog. Bogen fortæller om den te-
rapeutiske samtale med børn, om den 
helende leg i sandkassen, og om hvor-
dan børnene bruger symboler, tegnin-
ger og legen i deres arbejde sammen 
med psykologen. 

Anna Louise Stevnhøj og Marie Birk. Fortællinger om 
børn og terapi. Gyldendal. 146 sider. Pris 269 kr.

Psykologi  For første gang på dansk 
et samlet psykologisk overblik over for-
holdet mellem krop og sjæl. Hvad for-
tæller teorierne og forskningen os om 
denne komplekse relation, som har fa-
scineret mennesket i århundreder?

Simo Køppe et al. Kroppen i psyken. Hans Reitzels 
Forlag. ISBN 87-412-0179-5. 272 sider. Pris 325 kr.

Læring  Bogens grundideer er 
den enkelte elevs ret til at udvikle sin 
personlighed og sit kreative poten-
tiale, lærerens opgave som vejleder 
og samarbejdspartner for eleven, 
undervisningens forudsætninger i 
elevernes interesser og behov, ele-
verne som de aktive, der skal udvik-
le selvstændighed i undervisningen, 

Cancer   En dokumentarfi lm om 
kræft og seksualitet. Filmen tegner 
et portræt af par og singler i for-
skellige aldre og med forskellige 
diagnoser. Filmen henvender sig til 
alle kræftramte, tidligere kræftram-
te, deres partnere og andre nære 
omgivelser samt sundheds- og so-
cialt personale m.m. 

Fortællinger om børn og terapi

Kroppen i Psyken

Udviklingsvilkår

I nød og lyst

og at undervisnings-
metoderne skal tilpas-
ses efter elevernes for-
udsætninger.
Gunilla Lindqvist (red). 
Vygotskij om læring 
som udviklingsvilkår. Forlaget Klim. 
305 sider. Pris 299 kr. I serien Pæda-
gogiske linjer

Venus Film. Stine Korst. 
I nød og lyst. VHS/DVD 
45 min. Dansk VHS 
samt pjece 199 kr. 
DVD undertekstet på 
7 sprog inkl. dansk, 
samt book-let kr. 199 kr. Kan 
rekvireres hos Venus Film, tlf.: 3314 
4011
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litteratur

ANMELDELSE Rikli RE, Jo-
nes CJ. Senior Fitness Test. 
Fysisk formåen hos ældre 

– manual og referenceværdier. Køben-
havn: FADL’s forlag, 2004, 190 sider. 
Pris: 325 kr. ISBN 87-7749-381-8

BOG  Med oversættelsen af Se-
nior Fitness Test er der nu på dansk 
kommet en valid og reliabel test til 
vurdering af funktionsniveau hos 
ældre.

Funktionsevnen hos ældre har 
stor betydning, idet undersøgelser 
har vist, at nedsat funktionsevne 
er en god prædiktor for yderligere 
funktionsnedsættelse og død. En 
test, der på rimelig let vis kan give 
et indblik i funktionsevnen hos æl-
dre, vil derfor at være et godt red-
skab til at screene for risikogrupper 
og dermed beslutte, hvor der skal 
øves en særlig indsats. I modsæt-
ning til fl ere andre test på området 
(for eksempel Barthels Indeks) er 
målgruppen for Senior Fitness Test 
hjemmeboende raske ældre.

Senior Fitness Test består af syv 
deltest, der hver især giver indblik 
i dele af ældres funktionsniveau. 
De syv deltest er: styrke i over- og 
underkrop, aerob udholdenhed, 
smidighed i over- og underkrop, 
balance samt undersøgelse af BMI. 

Testen er forholdsvis simpel, og 
kræver ikke stort, avanceret udstyr, 
og synes derfor med lethed at kun-
ne anvendes til at undersøge store 
grupper af ældre i klinisk praksis. 

Der er fl ere forskelle mellem Se-
nior Fitness Test og andre test af æl-
dres fysiske formåen. Først og frem-
mest er testen forankret i tidligere 
undersøgelser og begrebsvalidite-
ten dermed sikret. Dernæst er del-
testene følsomme for ændring over 
tid og kan derfor vise en forværring 
eller forbedring af funktionsniveau; 
hermed får den ældre eller sund-
hedspersonalet et redskab til at vise 
effekten af træning. Endelig er der 
fra amerikanske undersøgelser et 

ANMELDELSE Nina Lyng. ”Gør mig glad igen – mødet 
med det traumatiserede barn i institution og skole”
Forlaget Hovedland ISBN 87-7739-718-5. Pris kr. 175

BOG   Når børn er udad reagerende eller meget 
stille og lukkede, kan det være, fordi de bærer på 
svigt, tab og traumer. Da omkring halvdelen af alle 
fl ygtningebørn har været udsat for både det ene og 
det andet, er det vigtigt at være opmærksom på, at 
børnenes adfærd kan være en reaktion på dette. For-
målet med bogen er at sætte fokus på børns traumer, 
og hvordan man kan hjælpe.

Traumer kan have betydning i dagligdagen i for-
hold til bl.a. læring, koncentra-
tion og hukommelse. Mange 
pædagoger og lærere er op-
mærksomme på de problemer, 
traumer afstedkommer, men 
de har ikke de nødvendige red-
skaber til at hjælpe barnet.

Ikke kun fl ygtningebørn kan være traumatiserede, 
så bogens budskab kan også anbefales til professio-
nelle der arbejder med adfærdsvanskelige børn.

Bogen giver eksempler på, hvordan man kan nå 
barnet; gennem empati, autencitet, konfl iktløsning, 
kropslige øvelser, forumteater, musik, tegning og hi-
storier. Det er inspirerende læsning. Forslagene er let-
te at efterfølge og bygge videre på. Forfatteren kalder 
forslagene for en form for madopskrifter, som man 
selv kan ændre lidt på ved hjælp af for eksempel an-
dre krydderier. Bogen er også en debatbog om børns 
vilkår i en konfl iktfyldt voksenverden. Bogen kan an-
befales til alle, der arbejder med fl ygtningebørn og 
børn med adfærdsproblemer.

ANMELDT AF 
FYSIOTERAPEUT 
BODIL GYLDENKERNE

enormt referencemateriale på 7.000 
hjemmeboende ældre. Resultater 
fra de enkelte deltest kan hermed 
sammenlignes med et normalom-
råde. Et så stort normalområde er 
i sig selv revolutionerende inden for 
funktionstest, men samtidig kan det 
for den enkelte give et mere fyldest-
gørende billede af funktionsniveau 
og mulige indsatsområder. Der er 
ikke undersøgt, om normalområdet 
også er gældende for danskere, så 
en dansk validering ville være anbe-
falelsesvær-
dig.

Den ame-
rikanske op-
rindelse ses 
fl ere steder i 
bogen; først 
og fremmest er mål og vægt i den 
oprindelige test opgivet i feet og 
lbs. Feet kan uden problemer om-
sættes til  meter. Værre er det med 
vægt, her bruger testen håndvægte 
på 5 og 8 lbs; det synes ikke prak-
tisk anvendeligt til danske forhold, 
så her havde det været rart, hvis der 
var en omregningsfaktor til danske 
forhold.

Enkelte kapitler er meget ameri-
kanske; måske er det almindeligt i 
USA at beskrive alt ned til mindste 
detalje, men for en dansker synes 
det ind imellem overdrevet.

Hvis målet er at teste funktions-
niveau hos raske ældre, kan jeg an-
befale Senior Fitness Test, og man 
kan kun håbe på, at testen fi nder 
anvendelse i store dele af Danmark, 
vi kan derved få et godt redskab til 
sundhedsfremme og et godt effekt-
mål for indsatsen.
Anmeldelsen har tidligere været bragt 
i Ugeskrift for Læger, 6. september 
2004.

ANMELDT AF FYSIOTERAPEUT, 
CAND.SCIENT.SAN THOMAS MA-
RIBO, FORSKNINGSANSVARLIG , 
ERGOTERAPI- OG FYSIOTERAPIAF-
DELINGEN, ÅRHUS SYGEHUS

Velegnet test til raske ældre

bøgerm.m.

Traumatiserede børn
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DEBATINDLÆG AF:
JØRGEN SCHOUBOE, GIFT MED FYSIOTERAPEUT

Formand for Danske Fysioterapeuter Johnny Kuhr 
benyttede ifølge Fysioterapeutens reportage i nr. 

18 årsmødet for praktiserendes kontaktpersoner til 
et bedrevidende udfald imod de ’små’ praktiserende, 
grænsende til det unødigt arrogante og hånlige.

Citat: ”Jeg har svært ved at forestille mig, at man 
kan have så lille en klinik, at man ikke kan følge med i 
den almindelige udvikling i samfundet. IT er et vilkår, 
man må underordne sig, hvis man vil være yder i et 
moderne sundhedsvæsen.”

Bortset fra, at Kuhr her overtager et rent arbejds-
giver-synspunkt (han er selvfølgelig også selv en slags 
arbejdsgiver), synes han behændigt at overse, at der trods 
formandens forestillingsevner fi ndes så små klinikker, at 
den ny overenskomsts krav om betydelige IT-anskaffel-
ser rent faktisk skaber problemer. Desuden fi ndes der 
mig (men måske ikke formanden?) bekendt medlemmer 
af DF, som ikke har en fast klinik. Ikke mange nok til, at 
der er stemmer i dem, måske. Men de fi ndes.

 Nu skal man selvfølgelig ikke undervurdere medlem-
merne og deres opfattelsesevne. Men som ledelse i en 
fagforening, (og det er DF vel stadig) skal man heller 
ikke undervurdere de problemer, som ’arbejdsgiverne’, 

Håneret og hestekuhr
Formandens arbejdsgiversynspunkt og foreningens 
informationsvirksomhed

i dette tilfælde ’det offentlige’ som repræsentant for 
samfundet og Kuhrs moderne sundhedsvæsen, skaber 
for medlemmerne af samme fagforening. Og passer det 
virkelig, at DF har accepteret, at medlemmerne ensidigt 
(uden hjælp fra forening eller sygesikringen) skal bære 
udgifterne til ny teknik - og at der ikke er planlagt specifi k 
efteruddannelse i samme teknik?

Formanden blev i den nævnte reportage mulig-
vis forkert citeret? Eller upræcist? Det ville være rart at 
få be- eller afkræftet.

 Når formand Kuhr har dementeret eller præcise-
ret den citerede udtalelse, kan han måske også tage sig 
tid til at efterforske og behandle problemerne internt 
i DF’s IT? Teknologien (T) er muligvis i orden, men in-
formationerne (I) lader meget tilbage at ønske.  

Et par eksempler: På hjemmesiden for én kreds 
optræder der forskellig adresse på kredskontoret på 
’forsiden’ og på kortsiden. Der nævnes for det lokale 
kredsblad en deadline, som for længst er udløbet; bladet 
er formentlig allerede udkommet - men der nævnes 
ingen ny deadline. Man kan fi nde et budget for 2003, 
men ikke det formentlig mere interessante og aktuelle for 
2004. Ved arrangementer indkaldes til generalforsamling 

Introduktionsstipendier
 Gigtforeningen har to introduktionsstipendier ledige til besæt-

telse pr. 1. marts 2005 eller snarest derefter. Stipendierne bevilges 
for op til seks måneder. Løn og øvrige ansættelsesviklkår i henhold 
til gældende overenskomster. Ansøgningskema kan rekvireres hos 
Marianne Pagels på tlf.: 3977 8000 eller under forskningsrådet på 
Gigtforeningens hjemmeside: www.gigtforeningen.dk/forskning, 
hvor man også kan fi nde yderligere oplysninger. Ansøgning inkl. bi-
lag indsendes i 12 eksemplarer til: Forskningsrådet, Gigtforeningen, 
Gentoftegade 118, 2820 Gentofte og skal være Gigtforeningen i 
hænde senest mandag den 13. december kl. 10.

opslagstavlen
Sælges

 Sort behandlingsbriks 4000 kr. og 
en lysegrå rygtræningsbænk til salg 
kr. 3000. Henv. 4586 9400.

Udstyr købes
 Brugt fysioterapiudstyr købes. Især 

ultralyd, laser. Tlf.: 4448 0467

!
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29. januar 2004 (og det er ingen trykfejl), selv om den 
kommende generalforsamling vel allerede er fastlagt 
eller burde være det. Et referat af kredsbestyrelsesmøde 
handler om 23. august, men slutter med, at næste møde 
er 7. oktober. Og det er jo snart længe siden.

Alt sammen små ting, tilsyneladende, men soleklare 
tegn på, at informationsvirksomheden har trange kår i 
DF og på fysio.dk. Eksemplerne er taget fra Frederiks-
borg amt, men mangler fi ndes tilsvarende på andre 
kreds-hjemmesider inden for DF-websitet.

Hvis vitsen ikke var så dårlig, kunne det være på sin 
plads at ordinere en hestekuhr for DF’s egen IT-
relaterede virksomhed. Der synes i hvert fald at 
være en del at arbejde at tage fat på inden for DF, 
før ’håneretten’ er tilbage hos formanden...

SVAR FRA:
FORMAND JOHNNY KUHR

Jeg skal starte med at slå fast, at citatet er kor-
rekt gengivet. At mit udfald, som du kalder 
det, skulle være unødigt arrogant og hånligt, 
er din vurdering. Jeg hverken tror eller håber, 
at det er den almindelige opfattelse blandt 
praktiserende fysioterapeuter. 

Du kalder det for et arbejdsgiversyns-
punkt, at klinikker for fysioterapi skal 
kunne leve op til sundhedsvæsenet krav 
om at udveksle data via IT. Jeg vil udtrykke 
det således, at hvis Danske Fysioterapeuter ikke 
arbejder for, at praktiserende kan leve op til de faglige og 
teknologiske krav, der stilles fra omgivelser og myndig-
heders side, så gør foreningen et dårligt stykke arbejde. 
Det er nemlig forudsætningen for, at praktiserende 
fysioterapeuter fortsat kan spille en vigtig rolle i det 
danske sundhedsvæsen. Vores opgave i forhandlingerne 
har været at skaffe et så godt grundlag som muligt for 
indførelse af IT på klinikkerne. Jeg så da gerne, at IT-in-
vesteringer blev økonomisk kompenseret. Men sådan 
spillede klaveret ikke, hvis der også skulle være penge 
til honorarforhøjelser. 

Jeg er ikke blind for, at det kan være vanskeligt for 
enkelte praktiserende, eksempelvis mobile fysioterapeu-
ter, at opfylde betingelserne. Jeg skal blot henvise til, 
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at der er mulighed for at få dispensation i en periode, 
ligesom det står den enkelte frit at indgå en aftale med 
en større klinik, så man slipper for at skulle investere i 
udstyr og systemer.

Endelig har du nogle betragtninger om IT og Danske 
Fysioterapeuter og konkluderer, at informationsvirksom-
heden har trange vilkår i foreningen. Baggrunden er, 
at du blandt de mere end 15.000 artikler og faktasider, 
der ligger på Fysio.dk, har fundet nogle forældede 
informationer på en kredshjemmeside. 

Jeg vil sige, at det er en voldsom konklusion at drage 
på et tyndt grundlag. Meget mere er der vist ikke at 
sige om den sag.  
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DEBATINDLÆG AF:
LOTTE PETERSEN,  MASTER I REHABILITERING, CVU SYD, 
FYSIOTERAPIUDDANNELSEN 

Med risiko for at gentage mig selv og måske blive 
stemplet som emsig, tillader jeg mig alligevel at 

stikke hovedet frem igen i debatten om rehabilitering. 
Dette med baggrund i oplevelser fra høringen med 
overskriften ”Hvordan realiseres rehabilitering?” onsdag 
den 27. oktober i København. Ved høringen var der 
input med politiske anbefalinger fra repræsentanter 
fra tænketanken bag den nylig udkomne hvidbog om 
rehabilitering, repræsentanter fra diverse sundheds-
faglige organisationer m.fl . samt politiske svar fra fi re 
forskellige partier. 

Der blev fra alle deltagere i panelet lagt stor vægt 
på behovet for forskning og udvikling inden for reha-
bilitering. Der er behov for at vide, hvad der hjælper 
i en rehabiliteringsproces. Det kan jeg som sådan ikke 
være uenig i. Men det er i den forbindelse vigtigt at 
holde sig for øje, at en rehabiliteringsproces vil være 
meget forskellig fra individ til individ, da defi nitionen 
af rehabilitering lægger op til, at processen skal tage 
udgangspunkt i den enkeltes behov, mål, ressourcer, 
ønsker og vedkommendes hele livssituation. Hvis dette 
skal tages alvorligt, vil der ikke være mange rehabilite-
ringsforløb, der kommer til at ligne hinanden, og det 
kan derfor blive svært at dokumentere, hvad det præcist 
er, der har haft god effekt på en rehabiliteringsproces 
generelt set. Det er her vigtigt at præcisere, at den der 
kan sige noget om, hvorvidt rehabiliteringsprocessen 
har ført til det ønskede resultat, er det menneske, om 
hvem processen har omdrejningspunkt. Det vil derfor 
være nødvendigt at tænke i andre metoder i relation 
til forskning i rehabilitering end de traditionelle natur-
videnskabelige. Derfor er det også tankevækkende, at 
kun en enkelt deltager, Gunner Gamborg fra Ergote-
rapeutforeningen, pointerede behovet for nuanceret 
forskning og alternativer til den naturvidenskabelige 
og medicinske tilgang til rehabilitering.

Min bekymring bliver ikke mindre, når der i forbindelse 
med forskning i rehabilitering bliver fremhævet behovet 
for professorater, nærmere defi neret som professorater i 
relation til f.eks. neurorehabilitering, kræftrehabilitering 
osv. Jeg vil godt være fortaler for professorater i disciplinen 
rehabilitering, men dette er ikke diagnoseafhængigt. 
I rehabiliteringsprocessen er det for mig ikke vigtigt, 

hvilken sygdom eller lidelse der har ført til behovet for 
rehabilitering. En medicinsk behandling med efterføl-
gende genoptræning vil jo ”kun” være delelementer i 
en rehabiliteringsproces. Her er der til gengæld brug for 
professorater med henblik på at forske i behandling af 
forskellige sygdomme. Men et professorat i rehabilitering 
skal ikke have fokus på den enkelte sygdom, men på 
mennesket der lider af sygdommen. For mig at se er det 
ikke en betingelse for at blive professor i rehabilitering, 
at man nødvendigvis har sundhedsfaglig uddannelse. 
Det er derfor bemærkelsesværdigt, at det kun var sund-
hedsprofessionelle, der var inviteret til at komme med 
politiske anbefalinger ved denne høring. Det er som om, 
man ikke kan eller vil se udover, at rehabilitering ikke 
kun er en medicinsk disciplin, og ikke kun har udgangs-
punkt i en diagnose og en sygdom med en tilhørende 
behandling. Måske er det derfor, man ikke er kommet 
videre i udviklingen af dette område, selv på baggrund 
af mange års arbejde inden for området og selv efter 
talrige konferencer, hvor alle synes at være enige, som 
Jes Rahbek fra tænketanken skitserede det. 

En sidste ting, jeg synes bør have opmærksomhed, 
specielt fra politisk side, er det omgivende samfund, 
som vi alle – også handicappede – skal leve i. Der er 
megen fokus på det enkelte individ, der har brug for 
rehabilitering, og det skal der absolut også være. Men vi 
må ikke glemme, at dette menneske skal kunne færdes 
og begå sig i et samfund, hvor der stadig er et væld af 
barrierer for funktionshæmmede. Det kan derfor, uanset 
en i øvrigt vellykket rehabiliteringsproces, stadig være 
problematisk at få en tilværelse med lige muligheder 
som handicappet. Specielt når der indtil videre kun er 
garanteret tilgængelighed, indtil man møder en kant-
sten! Det var derfor også bekymrende, at kun en enkelt 
politiker, Martin Lidegaard fra det Radikale Venstre, havde 
denne dimension med i sine overvejelser.

Der synes for mig at være lang vej at gå endnu, 
før vi får opbygget en kultur, hvor rehabilitering kan 
ses, forstås og realiseres med det helhedsorienterede 
perspektiv, der er lagt op til, således at nuancerede 
videnskabelige, menneskelige og samfundsmæssige 
forhold kan mødes og gå op i en højere enhed til gavn 
for det enkelte menneske.  

Læs mere om høringen i næste nummer af Fysioterapeu-
ten, der også bringer et interview med Johnny Kuhr om 
rehabiliteringsbegrebet.

Ikke kun en medicinsk disciplin
Der skal tænkes i andre metoder i relation til forskning i rehabilitering end de traditio-
nelle naturvidenskabelige 

!
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PROcare tilbyder i dag fi re produktlområder. 
Håndterapi, ADL hjælpemidler, PC-baseret 
genoptræningsudstyr og funktionelle træn-
ingsprodukter til Fysioterapi. 
PROcare markedsfører og sælger træning-
sredskaber til hospitaler, genoptrænings-
centre, almindelige trænings- og fi tnesscen-
tre, gymnastikforeninger, fysioterapier samt 
kiopraktorer.

PROcare markedsfører og anbefaler især 
midnre og lette træningsprodukter bl.a. 
Thera-Band træningselastikker, store træn-
ingsbolde, AERO-step, BOSU og mange an-
dre funktionelle træningsprodukter.

Varemærket er; 

Funktionel Træning og Rehabilitering
 - Træning der gør en forskel!

PROcare  •  Stensmosevej 22-24 •  2620 Albertslund •  Tel 4362 6243  •  Fax 4362 6543 •  info@procare.dk  •  www.procare.dk

PRODUKTMAPPE  2004
- Bestil dit eksemplar på www.procare.dk -

Ny produktmappe & ny hjemmeside
Vi arbejder intenst på færdigudvikling af vores helt nye hjemmeside 
og nye produktmappe, som ventes færdige ultimo november 2004
- tilmeld dig nyhedsbrev og følg med på www.procare.dk -

Spændende produkter fra PROcare 
Funktionel Træning - Træning der gør en forskel!!

HJÆLPEMIDLER
mere end 2800 ADL-produkter

HÅNDTERAPI
Danmarks bredeste sortiment

KURSER
uddanelse i funktionel træning

TRÆNING
produkter til funktionel træning

www.procare.dk
- en verden af muligheder!

Thera-Band træningsbolde
Swissball, Bobathbold, Stor Træningsbold.... kært barn, mange navne! 
Du kender den sikkert, men bruger du den også?

Pris eksempler:
23021 Power ABS 55 cm rød Kr. 159,-
23031 Power ABS 65 cm grøn Kr. 199,-
23041 Power ABS 75 cm blå Kr. 239,-

Alle Thera-Band boldene fås også i sølvgrå

Thera-Band træningselastikker
De 15 cm brede latex elastikker i den velkendte Thera-Band kvalitet 
fi nder anvendelse i mange sammenhænge.

Priser i ruller a’ 5½ meter fra kr. 89,-

Fås også i ruller á 45 meter SPAR 15%

BOSU Both Sides Up
Ny og spændende stabiltræner fra USA. Et unikt allround træn-
ingsredskab som udfordrer din krop på stort set alle områder.

Pris eksempler:
10850 BOSU træner Kr. 940,-

Alle ovenstående priser er ekskl. moms og levering

Som en nyhed kan vi præsentere LEKI Response vandrestav, som kan få 
i længde fra 100 - 135cm (5cm spring). Staven er produceret i 16mm 
aluminium med “soft nordic” håndtag og “quick-release” handske. 
En vandrestav af meget høj kvalitet.

Du kan også vælge LEKI Supreme, som er en justerbar stav i 
højden fra 100-135cm, med det patenterede “EASY LOCK 
SYSTEM 360” der sikrer en meget stabil stav. 

Priser fra Kr. 359,-
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